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CEFC nalila do záchrany 
Slavie téměř 200 milionů

Fotbalová Slavia loni získa-
la úvěr 189 milionů korun 
od nového většinového 
majitele, čínské společ-
nosti CEFC. Peníze z úvěru 
šly na dluhy a pohledávky 
s cílem ukončit tehdejší in-
solvenci a odvrátit hrozící 
krach klubu. str. 4

Dálkové linky táhnou 
pražské letiště vzhůru
Počet cestujících na pravi-
delných dálkových linkách 
se na pražském Letišti 
Václava Havla od ledna 
do října zvýšil meziročně 
o dvě stě tisíc, což zna-
mená zhruba 35 procent. 
Letiště se tak se stává v sí-
tích dálkových linek stále 
výraznějším bodem. str. 6

Merkelová chce být  
opět kancléřkou
Německá kancléřka Angela 
Merkelová se pokusí sta-
nout počtvrté v čele země. 
Popularita dvaašedesátileté 
političky utrpěla v souvis-
losti s uprchlickou krizí, ale 
poslední průzkum ukazuje, 
že u části Němců si už doká-
zala vylepšit reputaci. str. 14
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Válka emocí
Urážky šéfa ANO bychom  

měli oplácet. Ale ne 
stejnou mincí, říká šéf 

poslaneckého klubu ČSSD 
Roman Sklenák.

ROZHOVOR
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JIŘÍ OVČÁČEK:

Otázky Václava Moravce jsou 
něco jako ÚV ČST Praha. Na-
stavují ideové směřování nikým 
nevolené politické strany.

twitter.com/e15news
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HRUŠKY
Nabídka zboží platí do 23. 11. 2016 

nebo do vyprodání zásob.
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Vládní 
strategie Smart 
Administration, 
kterou v roce 
2007 spustilo 
ministerstvo vnitra, 
selhala. Ačkoli 
kabinet vyčlenil 
na její realizaci 
23 miliard korun 
z evropských fondů 
a další miliardy ze 
státního rozpočtu, 
výsledek je 
hubený, vyplývá 
z hodnocení, které 
nyní ministerstvo 
– po devíti letech 
– zveřejnilo. 
UDÁLOSTI / str. 2
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Trumpová na Hrad
Do politiky vstupoval se sloganem ANO, bude 
líp. A teď je Andrej Babiš přesvědčený, že už je 
a bude ještě líp. Vůdce hnutí ANO to prohlásil 
na Národní třídě v Praze, v souvislosti s oslavami 
17. listopadu. Pokud to i vám připomíná stupňo-
vání přídavných jmen, mohlo by to být například 
takto: 1. stupeň – bude líp, 2. stupeň – bude ještě 
líp, 3. stupeň – líp už bylo.

Prezident Miloš Zeman žhavil dráty. Volal 
exmanželce budoucího amerického prezidenta 
Ivaně Trumpové a ujistil ji, že podporuje její úmysl 
stát se příští americkou velvyslankyní v České 
republice. Hlava českého státu rodačce ze Zlína 
poděkovala za odvahu a přidala ujištění, že ji 
ráda přivítá na Pražském hradě a v Lánech. Jestli 
to Zemanovi umete cestu k návštěvě Bílého domu, 
po které už dlouho touží, těžko říct. Na 5. Avenue 
v New Yorku a Trump Tower by to stačit mohlo.

Tomio Okamura po krajských volbách hýří 
optimismem. Příští rok chce ve sněmovních 
volbách se svým hnutím Svoboda a přímá 
demokracie získat alespoň deset procent voličů. 
S představou, že by se mohli stát žádaným 
koaličním partnerem a účastnit se jednání o bu-
doucí vládě. Takže přes palubu hází zbytečný 
balast, Stranu práv občanů, bývalé zemanovce. 
Tedy letošního koaličního partnera pro krajské 
volby, s nímž hnutí uspělo v deseti ze třinácti 
krajů. Je to zkrátka tak, s jídlem roste chuť. Jen 
jestli si Okamura netroufá na příliš velké sousto.

n Celkem 23 miliard 
šlo z evropských fondů 
na lepší fungování čes-
kých úřadů. Snaha ale 
skončila neúspěchem.

Jan Pavec

Sedm let ani miliardy korun 
nestačily české státní správě, aby 
zatočila s nadbytečnou byrokra-
cií. Vyplývá to z hodnocení vládní 
strategie Smart Administration, 
kterou zveřejnilo ministerstvo 
vnitra. Přede dvěma lety si jeho 
vypracování zadala vláda, podle 
informací deníku E15 se ale 
do Strakovy akademie srpnová 
zpráva nakonec vůbec nedostala.

Boj s byrokracií už prověřoval 
Nejvyšší kontrolní úřad, který do-
konce loni podal trestní oznáme-
ní. „Podle nás ta strategie prostě 
selhala, měla systémově špatné 
nastavení,“ řekla deníku E15 Olga 
Málková, mluvčí Nejvyššího kont-
rolního úřadu.

Zjištění kontrolorů měla svěd-
čit o porušení povinnosti při sprá-
vě cizího majetku z nedbalosti 
stejně jako předpisů o pravidlech 
hospodářské soutěže a poškození 
finančních zájmů Evropské unie. 
Ještě dříve začali strategii podle 
informací deníku E15 prověřovat 

i sami policisté. Odmítají ovšem 
sdělit, jestli se za více než rok 
v případu někam posunuli. 

Z evropských fondů se na stra-
tegii vyčlenilo téměř 23 miliard 
korun. Dalších několik miliard 
přiteklo ze státního rozpočtu. 
Ministerstvo vnitra ovšem zatím 
nemá k dispozici údaje o tom, ko-
lik peněz se reálně 
vyčerpalo. 

Strategie byla 
každopádně podle 
hodnocení minis-
terstva neúspěšná, 
její hlavní cíl zlep-
šení kvality života 
občanů a podpo-
ření českého růstu 
zefektivněním 
veřejné správy se 
splnit nepodařilo. 

Nezjednodušily 
se byrokratic-
ké postupy ani 
se neodstranila nadbytečná 
regulace. Nedošlo ke spuštění 
plánované aplikace pro podporu 
legislativního procesu ani veřejné 
databáze českých zákonů. Úspěch 
vidí zpráva v zavádění elek-
tronické správy včetně zřízení 
datových schránek, kontaktních 
míst Czech POINT a základních 
registrů. 

„To byl na dlouhá léta poslední 
významný projekt v oblasti 

elektronizace veřejné správy, 
na kterém veřejné instituce 
stojí dodnes,“ uvedl bývalý 
ministr vnitra Ivan Langer, který 
strategii v roce 2007 spouštěl. 
„Po odchodu našeho týmu 
většina následovníků věnovala 
více energie tomu, jak bořit, 
než tvořit. Vrcholem nicnedě-

lání se pak staly 
poslední tři roky, 
kdy se neudělalo 
nic,“ poznamenal 
Langer. 

Úředníci se 
s Langerem 
shodují na tom, 
že za neúspěchem 
boje s byrokra-
cií stojí nestálá 
podpora ze strany 
politiků i časté 
střídání úředníků. 
„Vlivem přesunů 
a změn kompe-

tencí mezi ministerstvem vnitra, 
Úřadem vlády a ministerstvem 
průmyslu a obchodu a dále 
přístupem některých rezortů 
skutečně docházelo k ochro-
mování strategie,“ řekl mluvčí 
rezortu vnitra Ondřej Krátoška. 
Snahy o zlepšení české veřejné 
správy podkopává podle vnitra 
také nevraživost mezi minis-
terstvy a jejich nedostatečná 
koordinace.

Miliardový boj  
s byrokracií selhal

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Jaroslav TVRDÍK

ŠÉF PŘEDSTAVENSTVA SLAVIE

Ivan KMOTRÍK

SLOVENSKÝ VELKOPODNIKATEL

Mark ZUCKERBERG

ZAKLADATEL FACEBOOKU

Vstup čínského investora vytáhl 
fotbalovou Slavii z insolvence, 
další peníze by měly směřovat 
na rekonstrukci stadionu.

str. 4

Dosud v Česku působil 
prostřednictvím čtyřiceti prodejen 
sítě GG Tabák–Tisk. Koupí Tabáku 
Valmont získá stovku dalších trafik.

str. 7

Šéf největší sociální sítě se rozhodl 
následovat konkurenci a uklidnit 
investory – potvrdil, že firma 
odkoupí část svých akcií.

str. 12

NOVOU STŘEDOČESKOU hejtmankou se stala místopředsedkyně sněmovny Jaroslava Pokorná Jerma-
nová z hnutí ANO. Ve funkci vystřídala sociálního demokrata Miloše Peteru. ANO, které vyhrálo volby, bude 
ve středních Čechách vládnout v koalici se STAN, ODS a třemi zastupiteli za TOP 09.  NÁZORY str. 18

STŘEDOČEŠI MAJÍ HEJTMANKU
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„Po odchodu 
našeho 
týmu většina 
následovníků 
věnovala více 
energie tomu, jak 
bořit, než tvořit,“ 
řekl Ivan Langer.



n Česko v příštím roce 
poroste rychleji než 
zbytek visegradské 
čtyřky. 

Ministerstvo financí v mak-
roekonomické prognóze 
počítá příští rok s růstem 
českého hrubého domácí-
ho produktu na obyvatele 
v poměru k eurozóně na 
82 procent z letošních odha-
dovaných 81 procent.

„V letech 2016 a 2017 by 
se díky silnějšímu hospo-
dářskému růstu v ČR než 
ve 12 zemích eurozóny měla 
relativní ekonomická úro-
veň ČR postupně zvýšit až 
na 82 procent průměru zemí 
12 zemí eurozóny v roce 
2017,“ uvádí materiál. Mini-
sterstvo dále uvedlo, že loni 
se HDP na obyvatele přepo-
čtený pomocí běžné parity 

Ministerstvo financí počítá 
s mírným růstem životní úrovně 

www.E15.cz | 3 |

132 g

129.-

MAKRÓNKY
mandlová 

cukrovinka s náplní, 
100 g = 97,73 Kč

IRSKÝ 
SMETANOVÝ LIKÉR 
s irskou whiskey, alk. 17 % obj., 
1 l = 184,29 Kč

700 ml

129.-

PARMIGIANO 
REGGIANO
italský tvrdý sýr, s chráněným 
označením původu,
100 g = 59,50 Kč

200 g

119.-

Nabídka zboží platí od 21. 11. do 27. 11. 2016 nebo do vyprodání zásob. Chyby v tisku vyhrazeny. Ceny jsou bez dekorace. 
Lidl si vyhrazuje právo změn v balení a variantě nabízeného zboží. Odběr možný jen v obvyklém množství.
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STE JNĚ  JAKO  LIDL
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kupní síly snížil v Řecku, 
Estonsku, Litvě, Chorvatsku 
a v Portugalsku.

Česká republika by 
v ekonomické úrovni na tom 
měla být lépe než Sloven-

sko, Polsko nebo Maďarsko. 
Slovensko podle údajů 
v predikci letos svoji úroveň 
zvýší na 73 procent a příští 
rok na 75 procent průměru 
12 zemí eurozóny.

Cenová hladina v ČR se 
loni podle dokumentu zvýšila 
na 62 procent průměru 
původních 12 zemí eurozóny. 
„V následujících letech by 
měla komparativní cenová 

hladina HDP nepatrně vzrůst 
až na úroveň 63 procent v roce 
2017, což bude i nadále napo-
máhat konkurenceschopnosti 
české ekonomiky,“ uvedl úřad.

Ekonomická úroveň zemí 
se srovnává na základě běžné 
parity kupní síly. To je poměr 
mezi měnami, který vyjadřuje 
schopnost zakoupit stejný 
soubor zboží nebo služeb 
v obou zemích. Index cenové 
hladiny je podíl měnového 
kurzu a parity kupní síly mezi 
měnami. /čtk/

Hanobení prezidenta by 
TOP 09 poslala k soudu

Pokud by parlament schválil 
navrhovaný zákon, který 
vrací do trestního zákoníku 
čin hanobení prezidenta, 
TOP 09 by normu napadla 
u Ústavního soudu. V po-
řadu České televize Otázky 
Václava Moravce to řekl 
předseda strany Miroslav 
Kalousek.

Přebytek hospodaření 
krajů v příštím roce klesne
Hospodaření samospráv,  
obcí a krajů by mělo v příš-
tím roce stejně jako letos 
skončit přebytkem. Celkový 
přebytek hospodaření by 
měl ale proti letošku kles-
nout z 27,7 miliardy korun 
na 22,4 miliardy korun.

Vysoké školy chtějí růst 
rozpočtu
Rozpočet vysokých škol by 
se od roku 2020 měl zvýšit 
na 30 miliard korun ročně. 
Vysoké školy nyní mají 
k dispozici zhruba 21 miliard 
korun ročně. /čtk/ 

Krátce
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n Záchrana nejstaršího 
tuzemského fotbalové-
ho klubu Slavia Praha 
stojí stovky milionů 
korun. Úvěr na zapla-
cení dluhů, kvůli kte-
rým se sešívaní ocitli 
loni i v insolvenčním 
řízení, poskytl klubu 
nový většinový majitel, 
čínská CEFC.

Dušan Kütner

Fotbalová Slavia loni získala 
úvěr 189 milionů korun 
od nového většinového maji-
tele, čínské společnosti CEFC. 
Peníze z úvěru šly na dluhy 
a pohledávky s cílem ukončit 
tehdejší insolvenci a odvrátit 
hrozící krach klubu. Za sa-
motný tehdy třípětinový 
podíl v zadluženém klubu 
bojujícím s dluhy přitom 
Číňané dali podle výroční 

zprávy pouhých 27 milionů 
korun, tedy sedmkrát méně. 

„Myslím, že i veřejnost 
mohla zaznamenat, že mi-
mořádně nízká kupní cena 
nejstaršího českého fotbalo-
vého klubu byla nastavena 
s ohledem na probíhající 
insolvenční řízení se společ-
ností SK Slavia Praha a cel-
kové zadlužení ve stovkách 

milionů korun,“ řekl deníku 
E15 místopředseda předsta-
venstva CEFC a zároveň šéf 
představenstva fotbalové 
Slavie Jaroslav Tvrdík.

„CEFC v první etapě po-
skytla klubu na jeho záchra-
nu prostředky formou půjček. 
Ve druhé etapě dojde k jejich 
kapitalizaci a oddlužení klu-
bu cestou navýšení základ-

ního jmění,“ podotkl. I kvůli 
investici do Slavie CEFC loni 
v Česku skončila podle výroč-
ní zprávy ve ztrátě 120 milio-
nů korun při téměř nulových 
tržbách. Samotná fotbalová 
Slavia se k použití peněz 
z úvěru na dotaz deníku E15 
nevyjádřila.

Firma svůj podíl v ak-
tuálně třetím týmu první 
fotbalové ligy mezitím 
zvýšila na 81 pro-
cent. Zbytek 
patří miliardá-
ři a spoluma-
jiteli Travel 
Servisu 
Jiřímu Šimá-
němu. Další 
peníze přitom 
CEFC bude po-
skytovat jakožto 
generální partner 
sešívaných. Firma 
v lednu s klubem uzavřela 
smlouvu, díky které slávisté 
získají během tří let částku 
přes sto milionů korun.

Úvěr ve výši 189 milionů 
korun tak podle všeho nebyl 
určen na nákup domovského 
stadionu Slavie v Edenu, 
který samotnému klubu ne-
patří. Moderní stadion nyní 
provozuje společnost Eden 
Arena. Na jaře ovšem CEFC 
uzavřela s majitelem dohodu, 
podle které by měla čínská 
společnosti získat 70 procent 

akcií stadionu.
Do pěti let pak 
přislíbila inves-

tovat téměř 
50 milionů 
eur (zhruba 
1,34 miliardy 
korun) na re-
konstrukci 

a rozšíření sta-
dionu otevřené-

ho v květnu 2008. 
Cílem by mělo být 

vybudovat z edenského 
stánku Národní stadion pro 
30 tisíc diváků, a to i pro 
potřeby reprezentace či 
mezinárodních soutěží.

CEFC nalila do záchrany Slavie 
téměř dvě stě milionů

Daniel Novák

Roky se vlekoucí záměr 
na proměnu spodní části 
Václavského náměstí v Praze 
je o krok blíž k uskutečnění. 
Projekt obdržel od Prahy 1 
územní rozhodnutí. Pro 
stavbu je to klíčové razítko. 
K prvnímu kopnutí do země 
zbývá už jen stavební povo-

lení. Start rekonstrukce se 
plánuje na rok 2018.

„Oproti soutěžnímu návrhu 
a dokumentaci pro územní 
rozhodnutí, předkládané 
v roce 2012, došlo ke zvýšení 
bezbariérovosti prostoru, 
který je nově koncipován 
s minimálními výškovými 
rozdíly vozovky oproti chod-
níku,“ uvedl již dříve architekt 

Jakub Cigler, jehož ateliér 
návrh na přeměnu Václaváku 
připravil.

Rekonstrukce mezi Můst-
kem a Vodičkovou ulicí přijde 
až na dvě stě milionů korun. 
Náměstí oživí nové stromy, 
lavičky a fontány. Jen co pro-
jekt získá poslední razítko, 
hodlá magistrát rozeběhnout 
přípravy rovněž na opravu 
horní části náměstí.

Přitom stále není vyřeše-
ný problém ramp pro vjezd 
do podzemních garáží. 
Mají být ve spodní polovině 
Václaváku. Nesouhlasí s nimi 
Národní památkový ústav. 
Na ministerstvo kultury už 
poslal podnět k přezkoumání 
rozhodnutí magistrátu.

Garáže jsou důležité pro 
developerský projekt na pře-
stavbu vnitrobloku mezi 
Václavským náměstím a uli-
cemi Na Příkopě, Jindřišskou 
a Panskou.

Proměna Václavského 
náměstí se přiblížila V Praze začaly první 

vánoční trhy
Na náměstí Míru včera 
odstartovaly první vánoč-
ní trhy. Většina ostatních 
včetně největších na Staro-
městském náměstí se připojí 
za týden. Chystají se  
i speciální trhy farmářské. 
Rozsvítí se také většina 
vánočních stromů, například 
na Kampě ale až na Mikuláše.

Praha 22 koupí pozemky 
v Pitkovicích
Radnice Prahy 22 dostane 
od magistrátu 7,2 milio-
nu korun, za které koupí 
pozemky v Pitkovicích. 
Využije je pro vybudování 
nového parku Pitkovické 
rybníky. Transakci schválili 
pražští radní. Praha 22 má 
nyní pozemky pronajaté 
na 15 let. Hlavní město vez-
me peníze, které poskytne 
radnici, z plánované výstav-
by protihlukových opatření, 
na která se letos nedostane.

Nejvyšší bytovka v ČR 
bude stát do konce roku
Hrubá stavba nejvyššího 
bytového domu v Česku, 
třicetipodlažní V Tower 
na Pankráci, bude hotová 
do konce letošního roku. 
Budova vysoká 104 metrů by 
měla být kompletně dokon-
čena v únoru 2018. Develope-
rem projektu je společnost 
PSJ Invest, investorem je 
lucemburská investiční 
skupina Aceur Investment. 
Stavba, která vyjde na tři mi-
liardy korun, začala v červnu 
loňského roku.  Více E15.cz
 

Za vánoční výzdobu utratí 
radnice většinou statisíce 
Pražské městské části 
zaplatí za vánoční výzdobu 
ulic a stromů většinou 
statisíce korun, jen 
Praha 1 a Praha 6 kolem 
milionu. Většina si ozdoby 
pronajímá, část z nich má 
vlastní a platí jen montáž 
a elektřinu. /čtk/

Krátce

Nový 
majitel CEFC

loni zaplatil za tehdy 
třípětinový  

podíl ve Slavii  

27,2 
milionu korun. 

INVESTICE DO STADIONU. Na rekonstrukci a rozšíření slávistic-
kého stadionu v Edenu by CEFC měla dát téměř 50 milionů eur.
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VÁCLAVÁK BEZBARIÉROVÝ. Dolní část náměstí bude mít na své 
ploše minimum výškových rozdílů mezi vozovkou a chodníky.
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http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/hruba-stavba-nejvyssi-ceske-bytovky-by-se-mela-dokoncit-jeste-letos-1325606
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n Vedení ruzyňského 
letiště jedná o nových 
spojích do Spojených 
států a Asie. Nejblíže 
realizaci je Thajsko.

Jan Šindelář

Pražské Letiště Václava Hav-
la se stává stále výraznějším 
bodem v sítích dálkových 
linek. Letos podle statistik, 
které získal deník E15, v tom-
to segmentu zaznamenalo 
zřejmě největší skok. Počet 
cestujících na pravidelných 
dálkových linkách se od led-
na do října zvýšil meziročně 
o dvě stě tisíc, což znamená 
zhruba 35 procent. 

„Tento počet představuje 
čtvrtinu celkového nárůstu 
počtu cestujících na letišti,“ 
uvedla mluvčí Marika Ja-
noušková. Letiště jako celek 
roste letos sedmiprocentním 
tempem. Koncem roku bude 
poprvé atakovat hranici 
třinácti milionů pasažérů, 

ale její překonání zatím není 
jisté. 

Příčinou skoku ve statis-
tikách z mimoevropských 
trhů je především letošní 
spuštění tří nových linek 
– dvou do Číny a jedné do Ka-
nady – a posílení kapacit 
na stávajících linkách 
do Soulu, Dubaje 
a New Yorku. 
Na třech 
čínských 
linkách 
(do Pekingu, 
Šanghaje 
a Čcheng-tu) 
bylo do října 
odbaveno 
v obou směrech 
na 75 tisíc lidí, 
předpoklad do konce 
roku činí devadesát tisíc. 

Lety do Šanghaje 
a Čcheng-tu byly spuštěny až 
ve druhém pololetí, pro příš-
tí rok proto letiště počítá až 
se 160 tisíci pasažéry na čín-
ských linkách. Zvednout by 
se měla i obsazenost, která 
letos činí osmdesát procent. 

Vedení letiště navíc jedná 
s dopravci o doplnění čínské 
sítě o další destinace, a to 
buď formou mezipřistání, 
nebo prodloužení stávajících 
linek. Jasno má být v příštích 
týdnech. 

Fakticky plné létají podle 
šéfa letiště Václava Ře-

hoře stroje mezi Pra-
hou a Dubají. Emi-

ráty totiž slouží 
jako přestupní 
bod k letům 
dále do Asie 
a na jižní 
polokouli. Na-

opak lety mezi 
Prahou a Sou-

lem slouží téměř 
výhradně cestujícím, 

kteří letí pouze z bodu 
do bodu a dále nepřestupují.

Praha přitom patří mezi 
tři nejvytíženější korejské 
cíle v Evropě, o čemž svědčí 
i letní nasazení obřího 
jumba B747-8i. Pro příští rok 
už má letiště potvrzené jeho 
rozšířené působení od břez-
na do října. Lince zřejmě 

výrazně nahraje skutečnost, 
že příští rok uplyne pět set 
let od zveřejnění 95 tezí 
náboženského reformátora 
Martina Luthera ve Witten-
bergu. V Koreji převažují 
protestanti a tamní cestovní 
kanceláře už chystají balíčky 
na oslavy výročí, které nebu-
dou příliš vzdálené od čes-
kých hranic.

Letiště se snaží přesvědčit 
dopravce o vhodnosti dal-
ších dálkových linek. Mluví 
například o Washingtonu, 
Bangkoku nebo Hanoji. Zřej-
mě nejblíže je přímá linka 
do Thajska. „Spolu s Hanojí 
je Bangkok z pohledu poten-
ciálu zájmu cestujících naší 
jedničkou mezi linkami bez 
přímého spojení s Prahou,“ 
zdůraznil Řehoř. Podle výpo-
čtů letiště by linku v jednom 
směru využilo ročně 27 tisíc 
lidí; vedení letiště jedná na-
příklad s thajskou leteckou 
společností AirAsia.

Rozhovor se šéfem letiště  
Václavem Řehořem čtěte zítra v E15

Dálkové linky táhnou 
vzhůru pražské letiště

Meziroční  
nárůst počtu cestujících  

na dálkových linkách 
od ledna do října činil

35 %.
.

TLOUŠTÍK. V Praze přistávají stále větší letadla ze stále větších dálek. Počet vzletů a přistání wide body, tedy širokotrupých strojů, letos 
vzrostl o šedesát procent. Průlomem bylo především nasazení letounu A380 společnosti Emirates. 
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SkyToll neuspěl se 
stížnostmi na mýto
Antimonopolní úřad 
zamítl stížnost slovenské-
ho výběrčího mýta, firmy 
SkyToll, na tříleté prodlou-
žení smlouvy ministerstva 
dopravy s Kapschem o vý-
běru mýtného po skončení 
letošního roku. Slováci 
poukazovali, že rezort 
zadal smlouvu bez výběro-
vého řízení, a žádali zákaz 
jejího plnění.  Více E15.cz

Bohemia Energy usiluje 
o ovládnutí X Energie
Nepřímou výlučnou kont-
rolu hodlá získat alter-
nativní dodavatel energií 
Bohemia Energy nad svým 
konkurentem X Energie. 
Vyplývá to z oznámení 
Úřadu pro ochranu hos-
podářské soutěže, který 
případ posuzuje.

Hejného metoda výuky 
matematiky má grant 
V letošním kole grantů-
Komerční banky zvítězila 
edukační matematická 
hra pro děti v první a dru-
hé třídě Matemág. Vychází 
z Hejného metody výuky 
matematiky. „Na rozjezd“ 
získala 300 tisíc korun. 
Hejného metodu, kterou 
šíří obecně prospěšná 
společnost H-mat, nabízí 
třetina základních škol.
 Více E15.cz

Montáže Přerov utržily 
téměř půl miliardy
Meziročně o více než čtvr-
tinu vzrostly loni tržby 
firmě Montáže Přerov, jež 
se zaměřuje na montáže 
investičních celků a stroj-
ních zařízení. Dosáhly  
455 milionů korun. 

Potraviny podražily

Za poslední rok je nárůst 
ceny potravin patrný hlav-
ně u sýru, který zdražil 
zhruba o třetinu. Více pe-
něz ale musejí lidé platit 
i za nákup másla, cukru 
a vajec. Podle Českého 
statistického úřadu, který 
každý měsíc sleduje ceny 
26 potravin na pultech 
obchodů, cena celého 
nákupního košíku vzrostla 
oproti loňskému listopadu 
o čtyři procenta. /ač, čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/antimonopolni-urad-shodil-ze-stolu-stiznost-na-mytnou-smlouvu-s-kapschem-1325577
http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/nauci-se-ceske-deti-pocitat-inovativni-metoda-vyuky-se-siri-po-skolach-1325613
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n Firma PressMedia 
ze Slovenska přebírá 
třetí největší tuzem-
skou síť trafik Tabák 
Valmont.

Daniel Novák

Ivan Kmotrík dosud v Česku 
působil prostřednictvím čty-
řiceti prodejen sítě GG Tabák–
Tisk. Tento slovenský velko-
podnikatel ovšem významně 
posílí o více než stovku trafik 
na ulicích, v supermarketech 
nebo v obchodních centrech. 
Kmotríkova společnost Press 
Media totiž kupuje tuzem-
skou síť trafik Tabák Val-
mont. Transakci už posuzuje 

Stovku českých trafik  
ovládne slovenský 
miliardář Kmotrík 

261911/35 inzerce

Úřad pro ochranu hospodář-
ské soutěže. 

Síť Tabák Valmont dosud 
ovládal brněnský podnikatel 
Roman Janíček. Její tržby se 
loni vyšplhaly na 1,5 miliardy 
korun, ale zisk se propadl 
z předloňských 34 milionů 
na 373 tisíc korun. Janíček 
si Valmontu cenil nejméně 
na půl miliardy korun, na-
psal na jaře deník HN.  

Jedničkou českého trafi-
kantského trhu je síť Geco. 
V ní má vliv byznysmen 
Martin Ulčák. Dalším velkým 
hráčem jsou trafiky Relay 
ovládané francouzským 
koncernem Lagardère Travel 
Retail.

Do Kmotríkova sloven-
ského impéria patří řada 
firem. Kraluje jim tiskařská 
a vydavatelská skupina Gra-
fobal. Byznysmen je rovněž 
aktivním developerem. Kmo-
tríkovi patří i zpravodajská 
televize TA3 nebo fotbalový 
klub Slovan Bratislava. Je 
rovněž soukromým investo-
rem do národního fotbalo-
vého stadionu v Bratislavě, 
jehož výstavba nedávno 
začala.  Více E15.cz

TROJKA. Třetí největší česká síť trafik Valmont přidá slovenské 
společnosti PressMedia více než stovku provozoven. 
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Nábytkářská 
dvojka chystá 
expanzi 
Řetězec Kika vykázal 
v Česku v minulém finanč-
ním roce tržby 1,7 miliardy 
korun, stejně jako v před-
chozím účetním období. 
Zisk klesl ze 46 na 20 mi- 
lionů korun. Do obchod-
ních domů Kika přišlo na-
koupit nábytek přes devět 
set tisíc zákazníků. 

Šéf společnosti Jakub 
Střeštík uvedl, že nábyt-
kářská dvojka Kika chystá 
v Česku miliardové investi-
ce, plánuje stavbu nejméně 
tří prodejen, a to  v Hradci 
Králové, Českých Budě-
jovicích a Praze. Nyní má 
osm obchodních domů.

Internetový obchod 
chystá Kika v omezeném 
rozsahu spustit do Vánoc. 
Nábytkářský řetězec chce 
v budoucnu dosáhnout ob-
ratu on-line prodejů kolem 
jedné miliardy korun. /čtk/
 Více E15.cz

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/stovku-ceskych-trafik-ovladne-slovensky-miliardar-1325582
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/nabytkarske-dvojce-kika-klesl-zisk-chysta-ale-expanzi-1325609
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n Hradecká lesní 
a dřevařská společ-
nost, kterou z polo-
viny vlastní Lesy ČR, 
prochází krizí. Dříve 
vysoce výdělečná fir-
ma prodělala loni šest 
milionů korun. Státní 
podnik hledá řešení. 

Dušan Kütner

Špatná hospodářská situace 
v Hradecké lesní a dřevařské 
společnosti nutí Lesy ČR, 
které ji z poloviny vlastní, aby 
rozhodly o dalším postupu 
vůči firmě. „Jsou tu historic-
ky nastavené kompetence, 

které nám mnohdy nedávají 
možnost zasahovat do řízení 
spoluvlastněných společnos-
tí,“ uvedla mluvčí Lesů ČR 
Eva Jouklová. „Ve druhé 
polovině prosince se 
sejde mimořádná 
valná hromada 
a projedná  
konsolidova-
nou účetní 
závěrku. Podle 
výsledků 
zvážíme další 
kroky a záměry 
spojené s majet-
kovými účastmi 
Lesů ČR,“ dodala.

Státní podnik už před ně-
kolika lety začal přemýšlet, že 
by podíl ve firmě buď prodal, 
nebo naopak získal stopro-

centní majoritu. Druhým 
polovičním majitelem je však 
podnikatel František Dejnož-
ka, s nímž se ani nové vedení 

Lesů ČR v čele s Danielem 
Szórádem nedohodlo. 

Problémy Hradec-
ké lesní a dřevař-

ské společnosti 
mají historic-
ký kontext. 
Státní podnik 
získal ve firmě 

poloviční podíl 
před téměř 

dvaceti lety. 
HLDS byla jednou 

z největších, s níž 
spolupracoval. Do konce roku 
2010 hradecká společnost 
prodávala bez výběrového 
řízení zhruba dvě pětiny dřeva 

vytěženého ve státních lesích. 
Bod zlomu ale nastal v roce 
2011, kdy státní podnik začal 
vyhlašovat pětileté tendry 
na pěstební a těžební práce 
ve svém revíru. Dřevo tak za-
čaly těžit a prodávat firmy, jež 
zvítězily v tendrech. K těm ale 
HLDS nepatřila. Poté, co přišla 
o smlouvu s Lesy ČR, propadly 
se jí tržby z 5,5 miliardy v roce 
2010 na loňských 624 milionů 
korun. 

„Společnost se dosud 
nevyrovnala s novou situací 
po prudkém poklesu tržeb 
v důsledku jednostranného 
přerušení předchozí spoluprá-
ce ze strany Lesů ČR,“ uvedla 
ve výroční zprávě HLDS 
šéfka představenstva Gabriela 
Vysoká.

Lesy ČR chystají  
zásah v dceřiné firmě

n Miliardář Elon Musk 
chce v Evropě postavit 
velký závod na výrobu 
elektromobilů. 

Jan Pavec

Záměr vyrábět automobily 
Tesla ve vlastním evrop-
ském závodě oznámil 
americký podnikatel Elon 
Musk při nedávné návštěvě 

Německa. Vyrábět by měl 
baterie i samotné elektro-
mobily. Přednost Česka by 
podle blogu Space Invader 
spočívala nejen ve výrazně 
levnější pracovní síle oproti 
Spojeným státům, ale také 
v tom, že tuzemsko má velké 
zásoby lithia, bez něhož se 
neobejde výroba baterií. 

O zahájení těžby tohoto 
kovu v Krušných horách 
server E15 informoval 

na konci října. Provozovat ji 
bude společnost Cínovecká 
deponie, kterou většinově 
vlastní fond RSJ Privat Equi-
ty miliardáře Karla Janečka. 
Ještě větší projekt chystá 
firma Geomet, jež dokončuje 
průzkum. 

Blog Space Invader, jenž 
se odvolává na zdroje blízké 
české vládě, je provozován 
nezávislým americkým pub-
licistou žijícím v Praze  

Russellem Adamem We- 
bbem. Ministerstvo průmy-
slu a obchodu loni skutečně 
oznámilo snahu o získání 
investice Tesly. „Máme tu 
informaci ze stejného zdroje 
jako vy, nyní ji analyzujeme,“ 
sdělil deníku E15 Roman 
Prorok, vedoucí tiskového 
oddělení ministerstva. „Je 
pravda, že ministr Jan Mlá-
dek před časem Elona Muska 
oslovil.“ Space Invader 

tvrdí, že oficiální oznámení 
o evropském závodu by mělo 
přijít až v příštím roce. Tesla 
právě staví svoji Gigafacto- 
ry 1 v americkém státě Ne-
vada, její budova by se měla 
rozprostírat na největší plo-
še na světě. Továrna urychlí 
výrobu lithium-iontových 
baterií. Pohánět by ji měly 
obnovitelné zdroje a měla by 
dát práci šesti tisícům lidí. 
 Více E15.cz

Továrna Tesly by mohla stát v Česku

GIGAFACTORY 1. Už 
z vizualizace obří továrny 
Tesly v Nevadě plyne, že 
bude obrovská. Rozměry 
se odhadují na 1100 krát 

430 metrů. Energii doda-
jí střešní solární panely 

a okolní větrné farmy. 
V Česku, kde automo-

bilka zvažuje stavbu 
výrobního závodu, se ta-
kové energetické řešení, 

uplatnit nedalo.

Vi
zu

al
iz

ac
e 

Te
sl

a

Hradecká 
lesní loni utržila

624
milionů korun. Ještě před 

šesti lety to bylo  
zhruba pět a půl  

miliardy.

Vánoce opět 
zvyšují zájem 
o úvěry
Poptávka po půjčkách je 
v současné době zhruba 
stejná jako loni, ale proti 
běžnému období roku 
vyšší až o čtvrtinu. O tolik 
zvyšují Vánoce zájem 
o spotřebitelské úvěry, 
shodují se jejich poskyto-
vatelé. Lidé si podle nich 
nejvíce půjčují na vybave-
ní domácností, elektroni-
ku a dražší dárky. 

„Od října evidujeme ná-
růst žádostí o nebankovní 
půjčky,“ uvedla šéfka 
úvěrové firmy Profi Credit 
Dana Hakavcová. 

Také u Provident Fi-
nancial se zájem o půjčky 
zvýšil až o čtvrtinu. Podle 
mluvčího Ondřeje Holoub-
ka je poptávka srovnatelná 
s loňským rokem, stejně 
jako půjčované částky, 
zpravidla patnáct až osm-
náct tisíc korun. /čtk/

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/tesla-by-mohla-postavit-tovarnu-v-cesku-spekuluje-blog-1325570
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Z energetiky

Cenová  
rozhodnutí
Podzákonné právní předpi-
sy, ve kterých Energetický 
regulační úřad stanovuje 
regulované ceny, se souhrnně 
nazývají cenová rozhodnutí. 
ERÚ je vydává pro čtyři oblas-
ti: elektroenergetiku, plyná-
renství, teplárenství a podpo-
rované zdroje energie.

Regulátor příští týden 
na tiskové konferenci před-
staví cenová rozhodnutí pro 
oblasti elektroenergetiky 
a plynárenství na rok 2017. Ze 
zákona vycházejí každoročně 
koncem listopadu a stanovují 
výši regulovaných cen za sou-
visející služby, tedy za přenos 
a distribuci elektřiny a plynu 
a další regulované ceny.

Cenová rozhodnutí vydá-
vaná na základě zmocnění 
ze zákona o podporovaných 
zdrojích vycházejí nejpozději 

Alena Vitásková

do konce září. Stanovuje se 
v nich podpora těchto zdrojů, 
k nimž patří celá řada zdrojů 
obnovitelných, ale také napří-
klad podpora kombinované 
výroby elektřiny a tepla.

Cenová rozhodnutí pro tep-
lárenství stanovují podmínky 
kalkulace a sjednání cen 
tepelné energie. Energetický 
regulační úřad je musí vydat 
do konce září. Toto cenové 
rozhodnutí však nemá ome-
zenou platnost, proto není 
nutná pravidelná aktualizace. 
Ceny tepelné energie jsou re-
gulovány formou takzvaného 
věcného usměrňování.

Regulované ceny uváděné 
v cenových rozhodnutích se 
stanovují v souladu s pra-
vomocemi ERÚ tak, aby 
pokrývaly oprávněné náklady 
související s provozem energe-
tických soustav v takové výši, 
aby byla zajištěna bezpečnost 
a spolehlivost provozu a také 
odpisy a přiměřený zisk. ERÚ 
tyto ceny reguluje, protože 
je to oblast, v níž působí 
monopolní společnosti bez 
přirozené konkurence.

Autorka je předsedkyní ERÚ

Cheb, Veselí nad Moravou 
a Moravské Budějovice – to 
jsou tři oblasti, ve kterých 
by mohly s podporou státu 
vzniknout nové průmyslo-
vé zóny. Mělo by se to stát 
v letech 2017 až 2022. Počítá 
s tím materiál, který ve stře-
du opět projedná vláda. 
Celkové náklady by činily  
765 milionů korun, maximál-
ní dotace ze státního rozpoč-
tu by neměla přesáhnout  
573 milionů korun. 

„Státem připravené prů-
myslové zóny jsou společně 
se systémem investičních 
pobídek možností, jak 
do České republiky přilá-
kat strategické investice, 
jež významně podmiňují 
hospodářský rozvoj a za-
městnanost,“ uvádí v mate-
riálu ministerstvo průmyslu 
a obchodu.

Uvažovaná lokalita pro 
průmyslovou zónu Cheb II 
o rozloze 142 hektarů leží 

východně od města v ka-
tastrálních územích Dolní 
Dvory a Dřenice u Chebu. 
Lokalita pro průmyslovou 
zónu Veselí nad Moravou 
o celkové rozloze 31 hekta-
rů se rozkládá v okrajové 
jihovýchodní části města. 
Uvažovaná lokalita pro zónu 
Moravské Budějovice se 
nachází v západní části obce 
a má rozlohu 31 hektarů.

Ze seznamu vypadla 
po protestech ministerstva 
zemědělství průmyslová 
zóna Veselí nad Lužnicí 
o celkové rozloze zhruba 
132 hektarů, jihozápadně 
od města za budoucí dálnicí 
D3. Tato oblast je pro zónu 
podle ministra zemědělství 
Mariana Jurečky (KDU-ČSL) 
nepřijatelná kvůli vysoké 
kvalitě půdy. Do nejužšího 
výběru se také nedostaly 
Kutná Hora, Rokycany, Hlad-
ké Životice a Sokolov – Staré 
Sedlo. /čtk/

Stát vybral tři 
lokality pro vznik 
průmyslových zón
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n Biatlonové šílen-
ství, jež každoročně 
nabývá nových výšin, 
začíná další sezonu. 
Odměny nejlepším 
však zůstávají na stej-
né úrovni jako loni. 

Už v neděli začíná další 
ročník Světového poháru 
v biatlonu, ve sportu, v němž 
Češi v posledních letech patří 
ke světové špičce. Nejlepší 
z nich Gabriela Koukalová 
(dříve Soukalová) si loni vydě-
lala přes šest milionů korun. 

Na finanční prémii dosáh-
ne, tak jako v minulé sezoně, 
prvních deset v každém 
závodě. Vítěz si odnese 13 ti- 
síc eur, desátý v pořadí bere 
tisíc eur. Další prémie pak 
přinese, pokud biatlonista 
nastoupí do závodu ve žlu-
tém či červeném dresu pro 
vedoucího závodníka dis-
ciplíny či seriálu. Za každý 
takový start získá biatlonista 
tisíc (žlutý) či 750 (červený) 
eur. Odměněné jsou i úspě-
chy ve štafetách. Vítězná 
čtveřice bere 20 tisíc eur 
na tým, ještě šestá štafeta 

Biatlonisté rozjíždějí kolotoč 
bitev o body a odměny Martrina  

Peřinková

Stranu připravila

Není důležité, aby si zaměstnanci v práci od-
seděli patřičný počet hodin, ale aby během té 
doby něco smysluplného udělali. Tak by se dal 
shrnout názor, který se v korporátní sféře čím 
dál výrazněji prosazuje a začíná k nepoznání 
proměňovat podobu toho, čemu lze už jen 
s velkou nadsázkou říkat kanceláře.

V práci je důležitý 
i relax
Asi nejviditelněji se tento trend projevuje 
v tom, jaký důraz je kladen na dostatek odpo-
činkových zón, prostor pro soukromé hovory 

a odreagování. „Zaměstnavatelé si velmi dob-
ře uvědomují, že pozitivní naladění a tvůrčí, 
stimulující atmosféra jsou pro kvalitu pracov-
ního prostředí stejně důležité, jako špičková 
kvalita konstrukce a technologického vyba-
vení kancelářských prostor,“ říká Steve Tichy, 
jednatel společnosti White Star Real Estate 
(WSRE), která tyto požadavky promítla do 
nedávno dokončené Budovy C v brněnském 
Campus Science Park. „Pro jednoho z nájem-
ců, úspěšný brněnský startup kiwi.com, jsme 
nechali vytvořit designově a architektonicky 

atypické prostory, které zahrnují mimo jiné 
i saunu nebo jóga koutek,“ uvádí příklad jeho 
kolegyně Jana Hogg Vojtová, Leasing Director 
WSRE. Progresivní design je patrný ve všech 
detailech brněnské budovy – od přiznaných 
technologií a stavebních materiálů přes pro-
vedení jednotlivých prostor až po recepci, jíž 
dominuje rozměrné umělecké dílo. 

Pohodu v práci samozřejmě zvyšuje i upra-
vená zeleň za oknem nebo možnost zajít si 
během dne nakoupit, zasportovat, případně 
k holiči. I na to dnešní kancelářské komple-
xy pamatují. Jejich tvůrci se snaží o to, aby 
byly spíše příjemným „městem ve městě“ než 
ghettem bílých límečků. 

Hravě, ale bez kompromisů 
na kvalitě
Právě nástup startupů, které nezřídka rozvíjejí 
nápad, jenž vznikl v příjemné kavárně, na te-
rase nebo v klubu, je jedním z faktorů ovliv-
ňujících současné trendy v designu pracov-
ního prostředí. Není to však pouze doména 
mladých firem, jak dokládají další nájemci již 
zmíněné Budovy C v Campus Science Park: 
mezinárodní finanční skupina KBC a dodava-
tel komunikačních služeb AT&T. I v jejich pro-
storách najdete odpočinkové zóny, kavárnu 
nebo třeba dětský koutek. „Že se kanceláře 
mění ve víceúčelové prostory s variabilnějším 
využitím a větším důrazem na podporu krea-
tivity a na komfort, neznamená, že by jejich 
nájemci jakkoliv slevovali, pokud jde o kvalitu 
provedení či ekologický a šetrný provoz,“ při-
pomíná Steve Tichy. Důkazem je skutečnost, 
že projekt brněnské budovy má prestižní cer-
tifikát LEED Gold. 

Snaha nabídnout lidem pracovní prostře-
dí, do kterého se budou těšit, se stává no-
vým standardem a developeři s tím počítají. 
„V současnosti jsme v Campus Science Park 
zahájili přípravu dalších dvou budov a už dnes 
s jistou mírou zvědavosti čekáme, s jak ori-
ginálními požadavky 
jejich budoucí nájem-
ci přijdou,“ potvrzuje 
Jana Hogg Vojtová.

Dnešní kancelář? 
Design, barvy, hravost – ale třeba i sauna.

Měnící se přístup k práci se začíná výrazně promítat do podoby pracovního prostředí. Kanceláře, které 
v posledních dvou až třech dekádách prodělaly transformaci od uzavřených pracoven k open space, se 
v současnosti mění v multifunkční variabilní prostory, z nichž se vám v ideálním případě ani nebude 
chtít domů.

www.thecampus.cz
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v cíli dostane odměnu čtyři 
tisíce eur.

Trumfovým esem české 
reprezentace je obhájkyně 
celkového vítězství Gabriela 
Koukalová. Ta se loni stala 
také nejvíce vydělávající 
biatlonistkou sezony. Podle 
statistik mezinárodní unie 
IBU si na základě svých 
výsledků vyjela 234 tisíc eur. 
Touto částkou překonala 

i většinu mužských kole-
gů. Více než Koukalová si 
vydělal jen Francouz Martin 
Fourcade. Jeho příjem byl 
přibližně o 50 tisíc eur vyšší 
než u Koukalové.

Biatlon nyní patří mezi nej-
populárnější sporty v České 
republice. Díky úspěchům se 
podařilo uzavřít dlouhodobé 
sponzorské smlouvy, díky 
nimž mohla Česká biatlonová 

unie navýšit roční rozpočet 
až na současnou hodnotu, 
která se pohybuje kolem 
65 milionů korun. Úspěchy se 
odrážejí i na televizní sledo-
vanosti, která se rok od roku 
zvyšuje. Loňský ročník 
světového poháru byl v České 
republice nejsledovanější 
v historii. „Celkový divácký 
zásah přenosů ze světového 
poháru překonal 3,7 milionu 

diváků,“ uvedla na svém 
webu Česká televize, která 
závody světového poháru 
vysílá. Průměrná sledovanost 
dosáhla hranice 440 tisíc di-
váků, což je dvaapůlkrát více 
diváků, než bylo při závodech 
v sezoně 2013/2014. 

Po dvou letech se světový 
pohár vrací do Nového Města 
na Moravě. Závody se usku-
teční od 15. do 18. prosince. 
Rozpočet akce je kolem pa- 
desáti milionů korun.

MÁ CO OBHAJOVAT. Nejlepším biatlonistou poslední sezony se stala Češka Gabriela Koukalová. 
Vévodila tak i žebříčku nejlépe vydělávajících biatlonistek.

Fo
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n Nejlepší světoví 
golfisté konečně mají 
důvod hrát i na sta-
rém kontinentu.

Je to dobrá zpráva pro ev-
ropské fanoušky špičkového 
golfu. Vedení European Tour 
oznámilo vznik nové série 
turnajů, která má do Evropy 
přilákat nejlepší světové gol-
fisty. Startuje už od příštího 
roku a podařilo se jí ulovit 
první velké jméno – Roryho 
McIlroye, aktuálně druhého 
hráče světového žebříčku.

Nejlepší světoví golfisté 
hrají většinu sezony turnaje, 
které pořádá americká PGA 
Tour, a v Evropě se objevují 
jen sporadicky. Nová Rolex 

Evropa věří v golfovou supersérii
Series to má změnit. Golfisty 
láká i na finanční odměny, 
které se vyrovnají PGA Tour.

Série bude zahrnovat 
minimálně sedm turnajů, 
na každém z nich organizáto-
ři garantují minimální prize 
money sedm milionů dolarů. 
Do budoucna by se však měl 
zvýšit nejen počet turnajů, 
ale i finanční odměny. Už 
v roce 2018 má být do Rolex 
Series zahrnuto minimálně 
deset turnajů. „Sedm milionů 
dolarů považujeme za mi-
nimální částku, abychom 
vytvořili skutečně kvalitní 
turnaje,“ uvedl výkonný 
ředitel European Tour Keith 
Pelley pro server ESPN. 

Součástí série je i Irish 
Open, které dlouhodobě pod-

poruje bývalá světová jednič-
ka Rory McIlroy, který z Irska 
pochází. „Myslím si, že je to 
dobrý tah a že spousta hráčů 
se zamyslí nad tím, zda netrá-
vit více času na evropských 
turnajích,“ uvedl golfista pro 
britský The Telegraph. „I když 
s pravidly, které na nás PGA 
Tour klade, je stále těžší hrát 
obě tour současně,“ přiznal 
McIlroy, jenž se sám chystá 
několika turnajů zúčastnit. 

Pelley představil rovněž 
novinku, takzvaný Access 
List. Do tohoto žebříčku ne-
budou započítávány výdělky 
z Rolex Series, Masters ani 
čtyř mistrovství světa. Tři 
nejlepší z tohoto seznamu si 
vybojují účast v Rolex Series 
na další sezonu.

VĚŘÍ JÍ. Tváří čerstvě zrozené evropské obdoby PGA Tour se stal 
irský golfista Rory McIlroy. Považuje ji za dobrý tah.
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Prize money 
pro závody jednotlivců

umístění odměna (v eurech)

1. 13 000

2. 10 000

3. 7000

4. 5000

5. 4000

6. 3500

7. 3000

8. 2000

9. 1500

10. 1000

Pramen: ibu.org



Není důležité, aby si zaměstnanci v práci od-
seděli patřičný počet hodin, ale aby během té 
doby něco smysluplného udělali. Tak by se dal 
shrnout názor, který se v korporátní sféře čím 
dál výrazněji prosazuje a začíná k nepoznání 
proměňovat podobu toho, čemu lze už jen 
s velkou nadsázkou říkat kanceláře.

V práci je důležitý 
i relax
Asi nejviditelněji se tento trend projevuje 
v tom, jaký důraz je kladen na dostatek odpo-
činkových zón, prostor pro soukromé hovory 

a odreagování. „Zaměstnavatelé si velmi dob-
ře uvědomují, že pozitivní naladění a tvůrčí, 
stimulující atmosféra jsou pro kvalitu pracov-
ního prostředí stejně důležité, jako špičková 
kvalita konstrukce a technologického vyba-
vení kancelářských prostor,“ říká Steve Tichy, 
jednatel společnosti White Star Real Estate 
(WSRE), která tyto požadavky promítla do 
nedávno dokončené Budovy C v brněnském 
Campus Science Park. „Pro jednoho z nájem-
ců, úspěšný brněnský startup kiwi.com, jsme 
nechali vytvořit designově a architektonicky 

atypické prostory, které zahrnují mimo jiné 
i saunu nebo jóga koutek,“ uvádí příklad jeho 
kolegyně Jana Hogg Vojtová, Leasing Director 
WSRE. Progresivní design je patrný ve všech 
detailech brněnské budovy – od přiznaných 
technologií a stavebních materiálů přes pro-
vedení jednotlivých prostor až po recepci, jíž 
dominuje rozměrné umělecké dílo. 

Pohodu v práci samozřejmě zvyšuje i upra-
vená zeleň za oknem nebo možnost zajít si 
během dne nakoupit, zasportovat, případně 
k holiči. I na to dnešní kancelářské komple-
xy pamatují. Jejich tvůrci se snaží o to, aby 
byly spíše příjemným „městem ve městě“ než 
ghettem bílých límečků. 

Hravě, ale bez kompromisů 
na kvalitě
Právě nástup startupů, které nezřídka rozvíjejí 
nápad, jenž vznikl v příjemné kavárně, na te-
rase nebo v klubu, je jedním z faktorů ovliv-
ňujících současné trendy v designu pracov-
ního prostředí. Není to však pouze doména 
mladých firem, jak dokládají další nájemci již 
zmíněné Budovy C v Campus Science Park: 
mezinárodní finanční skupina KBC a dodava-
tel komunikačních služeb AT&T. I v jejich pro-
storách najdete odpočinkové zóny, kavárnu 
nebo třeba dětský koutek. „Že se kanceláře 
mění ve víceúčelové prostory s variabilnějším 
využitím a větším důrazem na podporu krea-
tivity a na komfort, neznamená, že by jejich 
nájemci jakkoliv slevovali, pokud jde o kvalitu 
provedení či ekologický a šetrný provoz,“ při-
pomíná Steve Tichy. Důkazem je skutečnost, 
že projekt brněnské budovy má prestižní cer-
tifikát LEED Gold. 

Snaha nabídnout lidem pracovní prostře-
dí, do kterého se budou těšit, se stává no-
vým standardem a developeři s tím počítají. 
„V současnosti jsme v Campus Science Park 
zahájili přípravu dalších dvou budov a už dnes 
s jistou mírou zvědavosti čekáme, s jak ori-
ginálními požadavky 
jejich budoucí nájem-
ci přijdou,“ potvrzuje 
Jana Hogg Vojtová.

Dnešní kancelář? 
Design, barvy, hravost – ale třeba i sauna.

Měnící se přístup k práci se začíná výrazně promítat do podoby pracovního prostředí. Kanceláře, které 
v posledních dvou až třech dekádách prodělaly transformaci od uzavřených pracoven k open space, se 
v současnosti mění v multifunkční variabilní prostory, z nichž se vám v ideálním případě ani nebude 
chtít domů.

www.thecampus.cz
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n Po letošním prud-
kém růstu cen uhlí 
přišla korekce. Může 
za to také uvolnění 
těžby v Číně před nad-
cházející zimou.

Jan Stuchlík

Euforie z vítězství Donalda 
Trumpa, který se v kampani 
pasoval do role zachrán-
ce amerického uhelného 
průmyslu, rychle vyprchala. 
Světové ceny uhlí dostou-
paly na letošní vrchol den 
po oznámení amerických 
volebních výsledků. Od té 
doby ztratily patnáct pro-
cent. Uhlí v Evropě zlevnilo 
z 88,40 na 75,45 dolaru 
za tunu. I tak ale těžaři mo-
hou být spokojení: od letoš-
ního únorového minima se 
uhlí prodává za dvojnásob-
nou cenu.

Letos s cenami černého 
energetického uhlí výrazně 
hýbe Čína. V únoru omezila 
produkci v domácích černo-
uhelných dolech o takřka  
17 procent a spolehla se více 
na dovoz. Ceny začaly utěše-
ně růst. Jenže před nadchá-
zející zimou si Číňané chtějí 
zajistit dostatek uhlí za lepší 

ceny. Proto vláda už v září 
povolila navýšit těžbu dolům 
s nejnovější těžební tech-
nologií. Na konci minulého 
týdne vyšší těžbu vláda roz-
šířila i na doly, které dodržují 
pracovní standardy. Opatře-
ní potrvá až do března. 

Vyšší čínskou těžbu už 
zohlednily také komoditní 
burzy. Zatímco uhlí s dodá-
ním v listopadu stojí na rot- 
terdamské burze 86 dolarů 
za tunu, za březnové uhlí se 
platí 72,45 dolaru. Potvrzuje 
se tak dřívější opatrnost 
velkých světových těžařů, 
kteří příliš nevěřili, že rake-
tový růst cen uhlí bude mít 
dlouhého trvání. Ke konci 
příštího roku nyní trhy vidí 
cenu uhlí blízko 60 do- 
larů za tunu. I to ale bude 
o 60 procent výše než letos 
v únoru. V USA za posled-
ních osm let klesla spotřeba 
uhlí z více než miliardy  
tun ročně na zhruba  
700 milionů tun. „Nevi-
dím prostor pro růst trhu 
s uhlím v USA,“ komentoval 
vítězství Trumpa Robert 
E. Murray, šéf největšího 
nezávislého amerického 
těžaře Murray Energy. 
I když se povede Trumpově 
administrativě demontovat 
část protiuhelných opatření 

předchozí administrativy, 
spotřeba uhlí v USA jen pře-
stane klesat, dodává Murray.

S propadem cen uhlí 
po Trumpově vítězství šly 
dolů také akcie hlavních 
světových těžařů. Anglo 
American a Glencore si 
pohoršily skoro o deset pro-
cent. BHP Billiton šla dolů 
o čtyři procenta. Investoři 

přesto věří, že meziročně 
vyšší ceny komodit jim 
pomohou k vyšším ziskům. 
Třeba u BHP Billiton se 
analytici oslovení agenturou 
Bloomberg domnívají, že 
zisk se ve dvanácti měsí-
cích, které skončí příští rok 
v červnu, ve srovnání s před-
chozím obdobím zvedne 
o 280 procent. 

Cena uhlí po Trumpově 
vítězství padá

Írán: Ropa může zdražit až na 55 dolarů

Pokud budou s omezením těžby souhlasit všichni těžaři, 
mohla by cena ropy stoupnout až na 55 dolarů za barel. 
Odhadl to íránský ministr ropného průmyslu Bížan Zan-
gáne. Podle něj jsou těžaři na cestě k dohodě.  Více E15.cz

Brusel chystá omezení na bitcoin

Podle návrhu novely směrnice proti praní špinavých 
peněz by finanční úřady měly získat přístup k identitě 
vlastníků kryptoměn. Technické řešení však návrh projed-
návaný ministry financí v Radě EU nepopisuje. Více E15.cz

Číňané omezí podporu výrobcům elektromobilů

Čínská vláda zpřísňuje pravidla pro vydání licencí, díky 
kterým mohou výrobci elektromobilů čerpat státní peníze 
a vozy prodávat. Pravidla jsou ale údajně diskriminační 
vůči malým firmám, které nebudou schopny plnit řadu 
parametrů. Ze získání licence na výrobu vozů se tak stal 
náklad až 400 milionů dolarů. /čtk/ Více E15.cz

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,808

Čína 1 3,697

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,035

Chorvatsko 1 3,590

Japonsko 100 23,117

Kanada 1 18,820

Maďarsko 100 8,735

Norsko 1 2,970

Polsko 1 6,085

Rusko 100 39,296

Švédsko 1 2,752

Švýcarsko 1 25,241

Turecko 1 7,553

USA 1 25,436

Velká Británie 1 31,353

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 18. 11. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 64,30   2,39 % 

ČEZ 412,60   -0,82 % 

Erste Bank 727,00   -2,55 % 

Fortuna 87,00   -0,63 % 

Kofola 381,00   0,79 % 

KB 845,10   0,13 % 

Moneta 82,60   -1,14 % 

O2 CR 238,00   0,00 % 

Pegas 771,00   0,14 % 

Philip Mor. ČR 12 776,00   0,22 % 

TMR 660,00 0,00 %

Unipetrol 183,70   0,44% 

VIG 534,70   0,24 % 

Celkový objem (v tisících korun) 1 325 650

Akcie na pražské burze 18. 11. 2016 

Facebook 
odkoupí 
své akcie

Sociální síť Facebook 
v prvním čtvrtletí příštího 
roku zahájí odkup vlast-
ních akcií za šest miliard 
dolarů (153 miliard ko-
run). Je to vůbec poprvé, 
kdy firma bude odkupo-
vat vlastní akcie. Chce 
tak uklidnit akcionáře 
čekající na výsledky vel-
kých investic do nových, 
potenciálně rizikových 
oblastí růstu. Facebook 
má k dispozici v hotovosti 
a obchodovatelných cen-
ných papírech 26 miliard 
dolarů. Tyto prostředky 
použije na zpětný odkup 
akcií, i nadále však plá-
nuje zvyšovat své výdaje 
na růst podnikání.

Největší sociální síť 
se tak přiřadí k rostou-
cí skupině amerických 
technologických firem, 
které využívají zpětný 
odkup vlastních akcií, 
aby byly jejich akcionáři 
spokojení. Rozmach inter-
netové reklamy způsobil, 
že Facebook či Google 
mají v hotovosti miliardy 
dolarů a investoři si často 
stěžují, pokud se tyto 
peníze nevyužívají tak, 
aby z toho měli zisk. Počet 
akcií Facebooku v oběhu 
se zvýšil, protože firma 
poskytuje svým zaměst-
nancům také akciové 
opce. /čtk/  Více E15.cz

TVOŘÍ ZÁSOBY. Čína se připravuje na zimu a zvýšila těžbu, ceny 
uhlí okamžitě klesly. 
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n Země v Evropě, Čína 
či Japonsko výrazně 
změnily systém pod-
pory nových projektů.

Jan Stuchlík

Letos se na celém světě 
postaví solární elektrárny 
s výkonem 75 gigawattů. To 
je o polovinu více než v roce 
2015. Jenže letošní solární 
rekord je minimálně na rok 
poslední. 

Tvrdí to analytická společ-
nost GTM Research v pra-
videlné zprávě Global Solar 
Demand Monitor, podle 
které se příští rok postaví 
jen 69 gigawattů nových 
slunečních elektráren. To je 
meziroční propad o sedm 
procent. „V minulém čtvrtletí 
jsme pro rok 2017 očekávali 

dokonce desetiprocentní po-
kles světového trhu se solár-
ními elektrárnami. Zejména 
kvůli změně podpory nových 
elektráren v Číně, Japonsku, 
Velké Británii a v Německu,“ 
říká autor zprávy Benjamin 
Attia. Nízké ceny solárních 
panelů, pozdržení stavby 
některých projektů a silnější 
poptávka v Indii nyní vedly 
analytiky z GTM Research 
k optimističtějšímu výhledu, 
cituje ze zprávy PV Maga-
zine.

Příští rok by si měli 
stavitelné solárních elektrá-
ren vzít jen oddechový čas. 
Od roku 2018 by celý trh měl 
zase nabrat setrvalý růstový 
směr. V roce 2021 by se mělo 
postavit 112 gigawattů solár- 
ních elektráren. V průměru 
trh poroste o devět procent 
ročně.  Více E15.cz 

Výstavba solárních  
elektráren klesne
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Doba historicky nejnižších 
úrokových sazeb přeje 
těm, kteří si potřebují 
půjčit. Méně příznivá je 
však pro zhodnocování 
úspor. Na spořicích účtech 
a termínovaných vkla-
dech jsou úroky limitně se 
blížící nule, tam vydělat 
nelze. Jedinou možnost, 
jak dnes zhodnotit své 
peníze, nabízí investová-
ní. Jenže jak vydělat, když 
jsem investiční začátečník 
a příliš se v obchodová-
ní na burze nevyznám? 
Zkrátka, když potřebuji 
poradit, nebo nasmě-
rovat, abych se dostal 
k vysněnému cíli bez ne-
hody podobně, jako když 
nemám řidičák a přesto 
potřebuji dojet? Zatímco 

samořiditelné auto je za-
tím hudbou budoucnosti, 
investovat pomocí autopi-
lota můžete již dnes.

Saxo Bank spustila 
v dubnu novou službu 
Investiční strategie  
SaxoSelect, která nabízí 
přístup k ověřeným, pečli-
vě vybraným investičním 
a obchodním strategiím 
v reálném čase. 

„Jak to funguje, co 
všechno se musím  
naučit?“ napadne jistě 
mnohé z vás. Nebojte se, 
není to nijak složité. K dis-
pozici vám budou zkuše-
nosti a znalosti nejlepších 
investičních expertů, kteří 
přebírají ve vašem přípa-
dě funkci autopilota. Při-
praveny jsou zatím čtyři 
různé investiční strategie, 
aby si mohl každý vybrat 
tu, která nejvíce vyhovuje 
jeho představě o rychlosti 
a výši zhodnocení peněz. 
Stačí si pak jen otevřít 
účet a pustit se do inves-
tování s tím, že strategii 
určuje expert a vy jej mů-
žete automaticky následo-
vat, ale i kdykoliv opustit 

a vaše prostředky během 
několika vteřin přesunout 
na bankovní účet. 

Z ČEHO LZE VYBÍRAT? 
•	 Pod názvem Charts 

& Patterns  se skrývá 
investiční téma, které 
vychází pouze z ana-
lýzy grafů a opírá se 
o kombinaci nástrojů 
a technik technické ana-
lýzy - odborník sleduje 
likvidní trhy a snaží se 
vybrat nejlepší poměry 
rizika a výnosu.

•	 Strategie Discretionary 
Trading  se snaží vydě-
lávat na krátkodobých 
cenových pohybech 
v omezeném světě  
vysoce likvidních trhů. 
Strategie vychází z ana-
lýzy tržních vzorců, 
vývoje toku aktuálních 
zpráv a opírá se výrazně 
o diskreční rozhodování 
experta.

•	 Commodity Focus   
investuje do portfolia 
komoditních derivátů 
(expirujících CFD – 
contract for difference 
– investor chce vydělat 

na pohybu ceny aktiva) 
na základě analýzy 
hlavních ekonomických 
a komoditních ukaza-
telů i cenových trendů. 
Portfolio může jít do 
dlouhé nebo krátké 
pozice v každé jednotli-
vé komoditě podle toho, 
jaký signál vykazuje 
model experta. 

•	Investiční téma Global 
StockPicker  je „pouze 
dlouhé“, tedy neumož-
nuje spekulace na po-
kles. Jsou zde vybírány 
akcie z celého světa 
s použitím klasické zá-
kladní finanční analýzy, 
ale investuje se do CFD 
na jednotlivé akcie, aby 
bylo možné použít fi-
nanční páku. Na každou 
strategii je aplikován 
důkladný proces due 
diligence, kde se berou 
v úvahu všechny aspek-
ty obchodování, řízení 
rizik i finančního řízení. 

PROČ VYUŽÍT INVESTIČNÍHO 
AUTOPILOTA? 
Spojuje čtyři důležité pojmy 
investování: bezpečnost, 

zkušenost, efektivitu 
a transparentnost. Začít 
či přestat s investováním 
můžete podle vlastního 
uvážení, hodnotu každé 
ze svých investic můžete 
chránit díky ochranné stra-
tegii Investment Shield.

Vyděláváte na znalostech 
zkušených investorů, 
získáte přehled v různých 
třídách aktiv a investič-
ních stylech, abyste mohli 
své portfolio správně 
rozložit. Tím, že umož-
níte expertům vybraným 
Saxo Bank, aby řídili 
a sledovali vámi vybrané 
strategie, šetříte svůj čas. 
Výkonnost a úrovně rizika 
pro každou kategorii si 
můžete snadno on-line 
prohlédnout, stejně tak 
transparentní je možnost 
vyhodnocení rizika zkou-
máním historie měsíčních 
výnosů a výkonnosti.

Vychytávka pro začátečníky – investiční autopilot SaxoSelect
n  Pomocí SaxoSelect 
se i z nezkušeného 
investora může stát 
investor úspěšný

Pavel Drahotský, ředitel  
Saxo Bank pro Českou  
republiku, Slovensko  
a Maďarsko

E15_autopilot_225x148.indd   1 5/30/16   1:36 PM

252738/12 inzerce

AUTOMOBILOVÝ KONCERN Fiat Chrysler Automobiles bude prodávat své vozy v interneto-
vém obchodu Amazon. Testy služby začnou v Itálii, kde budou dostupné modely Fiat Panda, 
model 500 a 500L. Panda patří dlouhodobě mezi nejoblíbenější vozy v zemi.  Více E15.cz

PRO PANDU NA AMAZON
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n Kandidaturu křes-
ťanské demokratky si 
přeje více než polovi-
na Němců, což je tři-
náctiprocentní nárůst 
proti srpnu.

Karolína Flaszová

Německá kancléřka Angela 
Merkelová se pokusí stanout 
počtvrté v čele země. Záměr 
kandidovat ve volbách v příš-
tím roce oznámila v neděli 
špičkám svých křesťanských 
demokratů (CDU) a ukončila 
tak měsíce spekulací. 
Dvaašedesátiletá politička 
v poslední době čelila kritice 
v souvislosti s uprchlickou 
krizí a její popularita tím 
utrpěla. Aktuální průzkum 
ale ukazuje, že u části Němců 
si už Merkelová dokázala vy-
lepšit reputaci. Podle šetření, 
které včera zveřejnil deník 
Bild, si ji za kancléřku nadále 
přeje 55 procent tázaných, 
39 procent se vyjádřilo proti 
její kandidatuře. Oproti srpnu 
si tak polepšila o 13 procent. 
Merkelové nahrává fakt, že jí 
v Německu zatím nevyrostl 
žádný vážný konkurent. Po-
dle svých zastánců je v nejisté 
době symbolem stability.

Kancléřka se už v so-
botu pustila do kampaně, 
když slíbila nárůst investic 
do infrastruktury a také více 
peněz na vzdělávání. „Ne-
budou ale žádné nové dluhy 
na úkor budoucích generací,“ 
podotkla. Nejen v souvislosti 
se zvolením Donalda Trumpa 
americkým prezidentem 
zdůraznila nutnost navýšit 
výdaje na obranu a přispět 
tak k posílení NATO.

Merkelová je ceněná za to, 
že zvládla největší evrop-
skou ekonomiku provést 
hospodářskou krizí. Zejména 
na jihu Evropské unie ale její 
přísná fiskální politika sklí-
zela kritiku a v zadluženém 
Řecku je kancléřka krajně ne-
populární. Její dosud největší 
zkouškou se stala migrační 
krize. Loni do země přišlo 
na 900 tisíc žadatelů o azyl 
a Němci začali pochybovat 
o tom, zda se je podaří inte- 
grovat do společnosti.

Merkelová se rozhodla 
obhajovat post kancléřky 

• V listopadu 1998 byla 
na návrh nového spolko-
vého předsedy CDU Wolf-
ganga Schäubleho zvolena 
generální tajemnicí strany. 
V této funkci setrvala 
do dubna 2000. 

• Během tehdy propuklé 
aféry kolem darů straně se 
Angela Merkelová odvrá-
tila od svého dosavadního 
podporovatele, spolkové-
ho kancléře Helmuta Koh-
la, který nakonec z tohoto 
úřadu i jako předseda CDU 
odstoupil. Vyzvala CDU 
k novému začátku bez 
dosavadního předsedy. 
Odmítla ale později, 
na podzim 2001, už jako 
předsedkyně strany, proti 
Kohlovi postupovat právně. 

• Straně předsedá od roku 
2000. V čele partaje stál 
déle jenom Kohl, který 
CDU vedl 25 let.

• V listopadu 2005 se stává 
vůbec první ženou v historii 
Německa, jež byla zvolena 
kancléřkou. Kabinet tvořila 
velká koalice CDU/CSU 
a SPD. Svou činnost ukon- 
čila v říjnu 2009, poté 
co byla ustavena druhá 
„černo-žlutá“ vláda Angely 
Merkelové. Koaličním 
partnerem CDU/CSU se 
tentokrát stala liberální FDP.

• Do její třetí vlády 
po volbách v roce 2013 
se do koalice s CDU/CSU 
vracejí sociální demokraté. 
FDP se do Bundestagu 
vůbec nedostala. Merkelo-
vé se tehdy podařilo jako 
třetí osobě v poválečné 
historii spolkové republiky, 
po Konradu Adenauerovi 
a Helmutu Kohlovi, stát se 
kancléřkou potřetí v řadě.

• Teď se chystá zdolat i tento 
milník a jako zatím jediná 
může do kancléřského 
křesla usednout počtvrté.

Ráda převléká kabáty, 
ale zásadně pod vlajkou CDU

Spory o imigrační politiku 
osudově pošramotily vztahy 
CDU se sesterskou CSU 
a vedly k úspěchu populistic-
ké Alternativy pro Německo 

(AfD) v několika zemských 
volbách. Lídři křesťanských 
demokratů nyní pilují 
program, který by měl opět 
přilákat voliče, kteří se z pro-

testu přimkli k AfD. Slibují 
mimo jiné tvrdý postoj k při-
stěhovalcům, kteří nebudou 
respektovat německé zákony 
a hodnoty.  NÁZORY str. 18

Erdogan se odmítá 
fixovat na členství v EU

Turecko se nepotřebuje 
stát členem EU za každou 
cenu a může se připojit 
k asijskému bezpečnostní-
mu bloku, vedenému Rus-
kem a Čínou. S poukazem 
na možný obrat Turecka 
k Šanghajské organizaci 
pro spolupráci to řekl 
turecký prezident Recep 
Erdogan. Turecko vyjed-
nává o vstupu do EU 11 let 
a unie nepřestává Ankaru 
kritizovat za postoj k de-
mokratickým svobodám. 

Sjednocení Kypru je 
obtížnější, než se zdálo
Zástupci řecké a turecké 
části Kypru obnovili ve švý-
carském Mont Pélerinu pů-
vodně optimistické jednání 
o sjednocení ostrova. První 
kolo rozhovorů proběhlo 
mezi 7. a 11. listopadem, ale 
bližší informace o jakém-
koli pokroku v jednání 
mezi kyperským preziden-
tem Nikosem Anastasia-
disem a vůdcem Mustafou 
Akincim, nejsou známy. Jde 
hlavně  o řecký majetek, 
který na severu ostrova 
zabrali Turci. /čtk/

Krátce

EK: Rosatom 
může v Paksu 
začít stavět
Maďarsko neporušilo 
evropská pravidla pro za-
dávání veřejných zakázek, 
když bez tendru přidělilo 
stavbu dvou bloků jaderné 
elektrárny Paks ruské-
mu Rosatomu. Evropská 
komise tímto verdiktem 
uzavřela vyšetřování, 
které proti Maďarsku 
vedla od roku 2015. Unijní 
pravidla dovolují udělit 
veřejnou zakázku bez 
výběrového řízení, pokud 
kontrakt může reálně 
dostat jen jedna firma. 
Na tom Maďaři postavili 
svou obhajobu. Ještě však 
musejí počkat na poslední 
z verdiktů komise, zda 
způsob financování a za-
pojení státu do projektu 
nepředstavuje nepovole-
nou státní pomoc. /stu/
 Více E15.cz
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n Horkým kandi-
dátem na ministra 
obrany je vysloužilý 
generál „Vzteklý pes“ 
James Mattis.

Karolína Flaszová

Budoucí šéf Bílého domu 
Donald Trump intenzivně 
vybírá lidi do svého týmu. 
O víkendu se sešel s neú-
spěšným republikánským 
kandidátem na prezidenta 
Mittem Romneym a vzbudil 
tím spekulace, že by se jeho 
kritik z kampaně mohl stát 
ministrem zahraničí. 

Už v pátek si realitní 
magnát vybral za svého 
ministra spravedlnosti silně 
konzervativního senátora 
z Alabamy Jeffa Session-
se. Poradcem pro otázky 
národní bezpečnosti má být 
penzionovaný generál Mi-
chael Flynn a ředitelem CIA 
kongresman Mike Pompeo.

Kritiku vyvolal hlavně 
výběr Sessionse, který má 
pověst rasisty. „V osmdesá-
tých letech byl považovaný 
za příliš rasistického, aby 
se mohl stát soudcem, 
a teď bude Trumpo-
vým ministrem 
spravedlnosti,“ 
podotkla re-
publikánská 
publicistka 
Ana Navarro-
vá. List The 
Washington 
Post zmínil, že 
Sessions v minu-
losti například žer-
toval o Ku-klux-klanu. 
Údajně mu přišli fajn, dokud 
nezjistil, že kouří marihua-
nu. Senátor je také velkým 
odpůrcem imigrace. 

Evropany však patrně nej-
více zajímá, kdo se ujme po-
stů šéfa diplomacie a minis-
tra obrany. Trump překvapil 
schůzkou s Romneym, který 
rozhodně nepatří do tábora 

jeho věrných. Oba si setkání 
chválili a neúspěšný uchazeč 
o prezidentský post z roku 
2012 zmínil, že spolu vedli 
dalekosáhlou konverza-

ci o světové politice. 
Romney se v mi-

nulosti vyjad-
řoval kritičtěji 

k Moskvě než 
nastupující 
prezident. 
Uvedl 
kupříkladu, 

že Rusko je 
geopolitický 

nepřítel číslo 
jedna. S Trumpem 

se však určitě shodne 
v názorech na Írán, jader-
nou dohodu s ním označil 
za pohromu. 

Podle komentátorů schůz-
ka naznačuje snahu o sbližo-
vání Trumpa s republikány, 
kteří k němu jsou stále 
rezervovaní. Zdaleka však 
neznamená, že se Romney 
stane ministrem. Ve hře je 

stále několik  dalších jmen, 
například někdejší newyor-
ský starosta Rudy Giuliani 
nebo bývalý americký 
velvyslanec při OSN John 
Bolton. S Giulianim měl 
Trump naplánované setkání 
na neděli. 

Budoucí prezident také 
nechtěl po sobotní schůzce 
s Jamesem Mattisem pro-
zradit, zda bude vysloužilý 
generál námořní pěchoty 
jmenován ministrem obrany. 
Uvedl pouze, že je to skvělý 
chlap. Šestašedesátiletý 
muž s přezdívkou „Vzteklý 
pes Mattis“ má zkušenosti 
z Afghánistánu a Iráku a je 
autorem několika barvitých 
výroků typu: „Buď zdvořilý, 
buď profesionál, ale měj 
v plánu zabít každého, koho 
potkáš.“ Ať už se stane šéfem 
Pentagonu kdokoli, očekává 
se, že Trumpova administra-
tiva zaujme tvrdý postoj vůči 
Islámskému státu. 
 Sledujte E15.cz

Trump obsazuje klíčová křesla

261852/13 inzerce

Trumpova 
schůzka s Romneym 

je vykládána jako snaha o

sblížení
s dosud rezervovanými 

republikány.

Estonským 
premiérem 
je proruský 
Juri Ratas

Estonská prezidentka 
Kersti Kaljulaidová včera 
jmenovala novým premié-
rem šéfa druhé nejsilnější 
parlamentní formace, Es-
tonské strany středu, 38le-
tého Juriho Ratase. Vůdce 
strany, která je oblíbená 
u ruské menšiny, slíbil, že 
nic nezmění na dosavadní 
zahraničněpolitické orien-
taci země, která se obává 
možné ruské agrese.

Před týdnem padla 
vláda premiéra Taaviho 
Roivase, poté co vládní 
koalici s jeho Reformní 
stranou opustili sociální 
demokraté a konzerva-
tivci. Obě skupiny se při-
klonily k Ratasově straně, 
která se ještě donedávna 
vyhýbala jakékoli kritice 
sousedního Ruska. /čtk/



n Sociální demokracie nyní podle šéfa jejího poslaneckého 
klubu Romana Sklenáka připravuje strategii a program pro 
volby do Poslanecké sněmovny v příštím roce. „Je potřeba 
mít silná témata a vzbuzovat emoce, které voliče zmobilizují. 
Musíme se připravit na to, že kampaň bude ze strany některých 
subjektů velmi agresivní,“ říká. Rozhodně je proti návrhu 
hejtmana Jiřího Zimoly oddělit post premiéra a předsedy 
strany s tím, že lídrem by byl někdo jiný než Bohuslav Sobotka.

Pavel Otto

 ČSSD chce podle premi-
éra Sobotky lépe prezen-
tovat práci svých ministrů 
veřejnosti. To byl podle něho 
hlavní důvod výměny Jiřího 
Dienstbiera a Svatopluka Ně-
mečka. Co kdybyste se důraz-
něji vymezovali vůči Andreji 

Babišovi, který v poslední 
době všechno, co Sobotka 
řekne, otočí proti němu?
Je pravdou, že se Babiš snaží 
z každého tématu vytřískat 
body a nedělá mu při tom 
problém měnit své názory 
o sto osmdesát stupňů. A před 
volbami to bude ještě grado-
vat. Snaží se tradiční pravole-

vou linii politického souboje 
vklínit mezi nové subjekty 
a původní politické strany, 
tedy mezi ANO a ty ostatní. 
Proto útočí na všechny.

 Neměli byste mu facky 
vracet?
Zdá se, že pro část voličů 
je tato pružná politika 
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Urážky 
šéfa ANO 
bychom měli 
oplácet. Ale 
ne stejnou 
mincí

 Předsedovi 
Bohuslavu Sobotkovi 
musíme pomáhat, ne 
mu okopávat kotníky.

s osobními útoky přitažlivá, 
a pokud na ni nereagujeme, 
soudí se, že má Babiš prav-
du. Musíme na ni reagovat, 
ale nebudeme se chovat 
stejně. Sociální demokracie 
je tady sto třicet let a my si 
nemůžeme dovolit zásadně 
měnit její politiku. Na rozdíl 
od ANO chceme zůstat pro 
voliče čitelní, držet se pro-
gramu a plnit ho. Chceme, 
aby lidé dokázali předvídat 
naše kroky, aby věděli, jak 
se postavíme k jednotlivým 
tématům, která přináší 
doba. To o některých hnu-
tích určitě neplatí, což je 
důvod, proč dříve či později 
skončí. Podobných usku-
pení tady bylo už několik 
a všechna postupně zanikla. 
Faktem ale je, že neměla tak 
silné finanční a mediální 
zázemí.

 Leckdo může získat 
dojem, že vám v boji s Babi-
šem dochází dech.
Od počátku tohoto volebního 
období jsme se soustředili 
na výsledky. Přestože jsme zís-
kali jen dvacet procent hlasů, 
což bylo považováno za ne-
úspěch, sestavili jsme vládu 
a obsadili pozice premiéra 
i předsedy Poslanecké sně-
movny. A hlavně jsme uzavřeli 
takovou koaliční smlouvu, 
do níž jsme vměstnali téměř 
celý náš volební program. Pak 
jsme se soustředili na to, aby 
se plnil, což se nám podařilo.
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Vystudoval 
Pedagogickou 
a Právnickou 
fakultu 
Masarykovy 
univerzity. Podnikal v oblasti 
telekomunikačních zařízení, 
působil ve vedení několika 
obchodních firem. V letech 2003  
až 2010 pracoval na Úřadu pro 
zastupování státu ve věcech 
majetkových. Poprvé byl zvolen 
poslancem v roce 2010, zastával 
i post místopředsedy výboru pro 
sociální politiku. Byl stínovým 
ministrem práce a sociálních věcí 
ČSSD. Mandát poslance obhájil 
i v roce 2013 a stal se šéfem 
poslanců ČSSD.

Roman  
Sklenák (46)

 Jenže zatímco realizu-
jete program, ANO sbírá 
hlasy i levicových voličů, 
jak ukázaly krajské volby. 
Čím si vysvětlujete, že vaše 
snahy nezabírají?
Voliči obecně slyší na nabíd-
ku změny, i když k ní nemají 
důvod. A účinná je také nega-
tivní kampaň. Andrej Babiš, 
byť je už etablovaným politi-
kem, se jako tato změna pre-
zentuje a také se více zamě-
řuje, byť mnohdy nepřímo, 
na útoky proti nám. Ty navíc 
prezentuje jako někdo, komu 
bylo ublíženo, proti komu 
se všichni spikli. A urážkám 
a lživým obviněním se těžko 
vzdoruje. Když jsme nedáv-
no upozornili na nedostatky 
na ministerstvu dopravy, Ba-
biš nás obvinil, že se chceme 
zbavit jejich ministra Ťoka, 
abychom mohli v rezortu 
dělat kšefty. Absurdní.

 
 Proč nutíte koaliční 

partnery, aby i oni vymě-
nili některé ministry, když 
na ně nemáte páku?
Nevnímám to tak, že je 
k výměně nutíme. Výzva pre-
miéra, aby o tom přemýšleli, 
je zcela na místě. Některá 
ministerstva, jako je právě 
doprava řízená ANO, roz-
hodně nefungují optimálně, 
a pokud předsedové koalič-
ních stran změny nechtějí 
připustit, přebírají za práci 
svých ministrů plnou odpo-
vědnost.

 
 V čem by se ČSSD měla 

změnit? Jakou vizi a pro-
gram nabídnout, aby měla 
dobrý výsledek ve sněmov-
ních volbách?
Hlavně by neměla dělat 
chyby. Třeba minulý týden se 
někteří naši poslanci připojili 
k normalizačnímu návrhu 
komunisty Zdeňka Ondráčka 
obnovit trestný čin hanobení 
prezidenta republiky. Přitom 
jsme domluveni, že každou 
zákonodárnou iniciativu 
projedná před jejím podáním 
výbor poslaneckého klubu, 
což se v tomto případě nesta-
lo. Když část straníků něco 
podporuje, a část naopak 
odsuzuje, jsme pro voliče ne-
čitelní. Musíme naši politiku 
lépe prezentovat a vysvět-
lovat. Dlouhodobě hájíme 
zaměstnance, rodiny s dětmi, 
seniory, zdravotně postiže-
né. Myslím, že jsme pro ně 
v tomto volebním období 
udělali hodně. Každoročně 
jsme zvyšovali minimální 
mzdu a přidávali na platech 
ve veřejném sektoru. Tím 
jsme tlačili na růst mezd 

i v soukromé sféře. Rodinám 
s dětmi jsme výrazně snížili 
daně z příjmů. Rostou také 
důchody, což je jednoznačně 
zásluha ČSSD.

 
 Co nová vize, program?

Vedeme diskuzi, začínáme 
sestavovat volební program 
a samozřejmě i volební 
strategii. Stále klesající 
volební účast signalizuje, že 
je potřeba mít silná témata 
a před volbami vzbudit emo-
ce, které voliče zmobilizují. 
Musíme se připravit na to, 
že kampaň bude ze strany 
některých subjektů velmi 
agresivní, budou přibývat 
osobní útoky. Ukázalo se to 
už v krajských volbách.

 
 Bude mít Bohuslav So-

botka na březnovém sjezdu 
ČSSD protikandidáta?
Myslím, že ne a byl bych rád, 
kdyby neměl. Podle mého 
názoru lepšího kandidá-
ta nemáme. Ale musíme 
mu pomáhat, ne okopávat 
kotníky.

 Jihočeský hejtman Jiří 
Zimola navrhuje, aby ČSSD 
oddělila post premiéra 
a předsedy strany s tím, že 
do voleb by ji vedl někdo 
jiný než Sobotka. Váš 
názor?
Myslím, že udělat takový 
manévr půl roku před sně-
movními volbami by byla 
obrovská chyba. Když už 
s tímto návrhem Zimola při-
šel, měl také prozradit jméno 
svého kandidáta na nového 
předsedu a lídra do voleb. 
Bez toho nemá diskuze, kte-
rou vyvolal, smysl. Jen nás 
všechny oslabuje.

 Premiér zdůvodnil 
výměny dvou ministrů 
za ČSSD snahou o větší 
dynamiku vlády. Mimo 
jiné řekl, že co exekutiva 
nepošle do parlamentu 
ještě letos, nemá už šanci 
na schválení. Takže jaké 
návrhy kromě státního roz-
počtu budete jako poslanci 
projednávat?  
Prvním bodem příští schůze 
je Senátem vrácená novela 
zákona o střetu zájmů. Je vel-
mi důležité, aby byla přijata. 
Schvalovat bychom měli 
i ústavní změnu rozšiřující 
kompetence Nejvyššího kon-
trolního úřadu nebo normu, 
která dále zvyšuje daňové 
slevy pro rodiny s dětmi. 
Sledovaný je také protiku-
řácký zákon. Předpokládám, 
že projde, veřejnost to od nás 
očekává.

 Jak se postavíte k Sená-
tem upravené normě o stře-
tu zájmů, který by firmám 
ministrů zakazoval ucházet 
se o veřejné zakázky 
a čerpat dotace? Původní 
návrh počítal už s lednem, 
senátoři ale chtějí platnost 
posunout na září.
Účinnost není nejdůleži-
tější, senátoři měli navíc 
k úpravě své důvody. Bude-
me hlasovat pro obě verze, 
tedy jak pro původní, tak 
pro upravenou. Nejprve se 
bude projednávat senátní 
předloha, kde stačí nadpo-
loviční většina přítomných 
poslanců. Pokud by se 
nenašla, hlasovali bychom 
pro původní verzi, kde je 
však potřeba stojedničková 
většina.

 
 Proti bude opět hnutí 

ANO Andreje Babiše. Oče-
káváte další střet?
ANO zákon kvůli svému 
předsedovi odmítá, ale on se 
bude vedle Andreje Babiše 
vztahovat na dalších třicet 
pět tisíc veřejných funkcio-
nářů. Jde o klíčovou protiko-
rupční právní normu a byla 
by velká škoda, kdyby nebyla 
přijata.

 
 Co zákon o sociálním 

bydlení, který z pohledu 
vaší strany patří mezi klíčo-
vé? Stihne ho vláda poslat 
do sněmovny včas?
Na poslední koaliční radě 
se ukázalo, že se na něm 
s partnery stále neshodu-
jeme. Vzhledem k tomu, 
jak málo je času, je potřeba 
urychlit vypořádání při-
pomínek. Pokud se nám to 
v řádu několika málo týdnů 
nepodaří, tak je jeho přijetí 
ohroženo.

 
 Kde jsou třecí plochy?

Zejména v postoji staros-
tů, kteří se obávají, že jim 
zákon přinese problémy, 
a také v náhledu některých 
politiků, kteří by intervenci 
státu chtěli zaměřit trochu 
jiným směrem. Je to složitá 
předloha a předpokládám, 
že ji ani vláda hned napo-
prvé nepřijme. Navíc je 

proti ní i opozice. Přitom je 
velmi potřebná, protože má 
zabránit kšeftování s chudo-
bou. Stát jen letos vynaloží 
na příspěvky a doplatky 
na bydlení 12 miliard, částka 
se rok od roku zvyšuje. 
Smyslem je pomáhat těm, 
kteří si bydlení vlastními 
silami nedokážou pořídit či 
udržet, a nikoli umožňovat 
podnikavcům s ubytovnami, 
aby se na takových lidech 
přiživovali. Nutno říci, že 
na řešení této problematiky 
si vylámaly zuby i předchozí 
vlády. Podle mě bude třeba 
nalézt kompromis, který 
půjde naproti Svazu měst 
a obcí, tedy starostům, kteří 
mají nejvíce výhrad. Jinak 
zákon spadne pod stůl, což 
by byla škoda. Další vláda by 
opět začínala od nuly.

 Sociální 
demokracie je tady 
sto třicet let a my si 
nemůžeme dovolit 
zásadně měnit její 
politiku.
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Tvář dne 

 Je to poslední moment, kdy 
můžeme čekat důvěru našich 
občanů,

řekl Tomio Okamura o sněmovních 
volbách v příštím roce. 
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Merkelová počtvrté?
Německé kancléřce Angele Merkelové nemohou ani její 
odpůrci upřít odvahu. Poté, co prezidentské volby v USA 
vyhrál Donald Trump, se trefně psalo o tom, že Merkelo-
vá zůstane mezi světovými vůdci poslední autentickou 
zastánkyní liberální demokracie. Ačkoli se tento politický 
systém ocitá v těžké defenzivě a ačkoli by Merkelová mohla 
na jeho poslední obranné valy beze studu postavit někoho 
jiného, rozhodla se počtvrté usilovat o kancléřské křeslo. 

To je statečné rozhodnutí, protože už dnes je jasné, že 
pokud by funkci obhájila, tak její čtvrté období bude 
přinejmenším z mezinárodního hlediska mimořádně ne-
příjemné. Lze namítnout, že Merkelové fakticky nic jiného 
nezbylo, protože kvůli jejímu způsobu vládnutí uvnitř 
strany v CDU nevyrostl nástupce. Důležitost toho, co bude 
Merkelová dále bránit, je ale vyšší než důležitost vnitro-
stranických půtek. Proto je na místě držet Merkelové palce.

 Martin Čaban

Koukám se jen na kanály zaměřené na historii. Jejich  
zprávy jsou méně depresivní, protože vím, že ty události  
už se nám povedlo přežít.

Sčítání  
hejtmanů  
a krajské 
trendy

Do hejtmanských pozic 
nastupuje jeden politik 
za druhým, čímž se uzavírá 
neoficiální druhé kolo 
krajských voleb, jehož obsa-
hem je vyjednat kdo s kým 
a za jakou cenu. V této etapě 
bylo možné zachytit několik 
trendů.

První by se dal označit slo-
vy všichni se všemi. Na kraj-
ské úrovni definitivně padly 
jakékoli bariéry mezi strana-
mi levice, pravice a středu. 
Snad jen ODS a TOP 09 by se 
do krajské rady neposadily 
s komunisty, jinak je všechno 
dovoleno. K rozvolnění ideo-
vých bariér významně přispěl 
rozpad tradičního systému 
politických stran, které byly 
politicky profilované. Naopak 
silný byl nástup regionálních 
hnutí, v nichž většinou ruka 
ruku myje, přesněji jeden 
zájem myje druhý zájem.

Druhým trendem byl 
způsob, jímž pojal povolební 
vyjednávání Andrej Babiš. 

V mnoha směrech mělo 
podobu oceňování budoucích 
koaličních partnerů, kteří 
vzejdou z parlamentních 
voleb v příštím roce. I proto 
vydupal hejtmanské místo 
pro socialistu Jiřího Zimolu 
v Jihočeském kraji, přestože 
se zde krátce po volbách 
rodila koalice, která mohla 
dosavadního hejtmana a vítě-
ze voleb z jeho křesla vytlačit.

Podobně chtěl Babiš po-
stupovat i ve Středočeském 
kraji a hejtmanské místo 
nabídnout zástupci STAN. Zde 
se však vzbouřila jedna z jeho 
nejbližších spolupracovnic 
Jaroslava Jermanová a v pátek 
se stala hejtmankou. Babiš 
nabídl hejtmanské místo i ko-
munistům v Ústeckém kraji, 
ale ani to nestačilo, aby se 
ANO dostalo do krajské rady. 
Vyjednávání ukázala, že Babiš 
nemá ANO ve své moci tak, jak 
se ještě před pár měsíci zdálo. 
A až kolem hejtmanství vznik-
nou krajské struktury hnutí, 
bude jeho moc ještě erodovat. 

Dalším důležitým momen-
tem bylo krajské znovuzroze-

ní ODS. Strana, která po roce 
2012 nebyla prakticky v žád-
né krajské radě, v nich má 
nyní stejné zastoupení jako 
sociální demokraté a větší 
než vítězné ANO. Současně 
to ukazuje, že si občanští 
demokraté zvykají na novou 
roli nekonfliktního juniorní-
ho partnera. 

Měřeno počtem zastupi-
telských mandátů a křesel 
v radách jsou jasně poražený-
mi komunisté. I když premiér 
Sobotka před volbami dopo-
ručoval ČSSD vytvářet kraj-
ské rady s KSČM, byl jejich 
propad příliš prudký, takže 
nebyli schopni levicových 
dvojkoalic jako po roce 2012. 
Navíc odstranit levicové kraj-
ské rady bylo hlavním cílem 
většiny stran a toto odhodlání 
spojovalo do jednoho zástupu 
různorodé proudy.

Čistě matematicky mají 
po pěti hejtmanech ČSSD 
a ANO, po jednom hejtman-
ském řetězu zbylo na Staros-
ty, lidovce a komunisty. Z této 
logiky by vyplývalo, že šéfem 
Asociace krajů se stane někdo 
ze sociální demokracie, která 
už třetí volební období drží 
kontinuitu krajské politiky. 
Nicméně Andrej Babiš přičetl 
ke svým pěti hejtmanům ješ-
tě primátorku Prahy a vede 
se socialisty symbolický spor 
o místo „hejtmana hejtma-
nů“, který zastupuje krajskou 
politiku v komunikaci s poli-
tikou celostátní. 

Autor je komentátorem týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka

Až kolem hejtmanství 
vedených hnutím 
ANO vzniknou krajské 
struktury, Babišova 
moc nad jeho stranou 
bude dál erodovat.



n Oddlužovací novela 
z pera ministra spra-
vedlnosti Pelikána je 
paskvil, který nikomu 
neprospěje.

Dušan Šrámek

Řemeslníci, kterým zá-
kazníci nezaplatí. Členové 
bytových družstev, u nichž 
v domě bydlí vlastníci, kteří 
neplatí za služby či do fon-
du oprav. Ti všichni se mají 
na co těšit. Ministr sprave-
dlnosti Robert Pelikán totiž 
pod záminkou boje s chudo-
bou přichází s „oddlužovací 
novelou“ insolvenčního 
zákona, podle níž by ve svém 
důsledku za své pohledávky 
nemuseli dostat ani korunu. 

NA JEDNU HROMADU
Navrhovaná novela totiž 
počítá s prodloužením doby 
plnění splátkového kalendá-
ře až na sedm let a s odstra-
něním podmínky splacení 
minimálně třiceti procent 
zjištěné pohledávky. To ne-
pochybně povede k nárůstu 
počtu žádostí o povole-
ní oddlužení ze strany 
dlužníků. Ti v konečném 
důsledku zaplatí věřiteli 
méně, a v krajním případě 
dokonce nezaplatí nic jiné-
ho než náklady insolven- 
čního správce. Pak mohou 
být za vodou. Celý návrh 
směřuje k uvolnění povin-
ností dlužní-
ků s ohledem 
na potřebu 
„druhé šance“, 
aniž je ovšem 
jakkoli zo-
hledněna po-
zice věřitelů, 
zejména pak 
systémových 
věřitelů, což 
jsou přede-
vším dodava-
telé energií či 
obce. Zkrátka 
ale přijdou 
i drobní 
věřitelé, pro 
něž může být taková úprava 
zcela fatální a mohou se 
kvůli ní nakonec snadno 
ocitnout na stejné lodi jako 
jejich dlužníci.

Svým způsobem je ale ná-
vrh nespravedlivý i vůči ně-
kterým dlužníkům. Na jednu 
hromadu totiž hází ty, kteří 
se dostali do svízelné situace 
nikoli vlastním přičiněním, 
s těmi, kteří se do insolvence 
dostali svým lehkomyslným 
způsobem života a přístu-
pem k závazkům. Zákon, 
pravda, poskytuje formál-
ně dostatečný dohled nad 
dlužníky zejména ze strany 
insolvenčních správců 
a soudu. Mělo by to umož-
nit opravdu identifikovat 

ty, kteří se 
do nadměrné-
ho zadlužení 
dostali vlastní 
hloupostí, 
či dokonce 
záměrnou 
kumulací dlu-
hů. Nicméně 
důvody pro 
odmítnutí 
oddlužení 
jsou formulo-
vány natolik 
vágně, že při 
očekávaném 
dramaticky 
vyšším návalu 

zájemců budou zahlcené 
soudy rozhodovat pouze for-
málně. Buď budou oddlužení 
šmahem povolovat, anebo 
naopak šmahem zamítat. 

Na nějaké podrobné posuzo-
vání nebude prostor.

Jak upozorňuje ve svých 
připomínkách k oddlužovací 
novele například Hospodář-
ská komora, z porovnání 
se sousedními zeměmi je 
zřejmé, že institut oddlužení 
v tuzemsku je již nyní nad- 
užíván, protože dlužníci jsou 
nedostatečně informováni 
o jeho detailech a základních 
pravidlech. Taková řízení 
pak končí po pár letech 
splácení a hrazení nákladů 
insolvenčního správce bez 
kýženého výsledku. Se špat-
nými výsledky oddlužení jde  
ruku v ruce ale i jeho zneu-
žívání ze strany dlužníků, 
kteří si berou úvěry jen pár 
týdnů před tím, než požádají 
o oddlužení. 

KALENDÁŘ, NEBO MAJETEK?
Novela dále zavádí pouze 
jeden způsob uspokojení 
věřitelů, a to splátkový ka-
lendář se zpeněžením majet-
kové podstaty. Přitom podle 
stávajícího znění si věřitelé 
musejí vybrat buď splátkový 
kalendář, anebo zpeněžení 
majetkové podstaty. Řešení, 
které by pro věřitele mohlo 
znamenat vyšší plnění, má 
ale v novele své ochranné 
limity, které ho činí více 
méně nepoužitelným. To se 
týká zejména ochranného 
limitu, podle nějž dlužník 
není povinen vydat maje-
tek ke zpeněžení, pokud by 
výtěžek nepřesáhl sto tisíc 
korun. Zcela fantazmagoric-
ká je pak výše limitu, který 
se vztahuje na cenu bytu. 
Ten nelze zpeněžit, pokud 
jeho hodnota nepřesáhne 
v Praze téměř osm milionů 
korun, v malých obcích pak 
pět milionů. Což jsou i při 
dnešních cenách nemovi-
tostí neskutečně nadsazené 
sumy.

Z Pelikánovy dílny tedy 
vzešel legislativní paskvil, 
který nakonec bude pouze 
systematicky likvidovat 
věřitele, aniž by nějak vý-
razně pomohl alespoň těm 
slušným dlužníkům.

Autor je publicistou a redaktorem  
serveru Česká justice

Fantazmagorický 
je zejména limit, 
který určuje 
cenu bytu, 
jejž v případě 
oddlužení není 
možné zpeněžit. 
V Praze je to osm 
milionů korun.
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Nemám důvěru 
v hnutí ANO a jeho 
zástupkyni Jaroslavu 
Jermanovou, 
nedodržela povolební 
dohody a zachovala se 
jinak, než v jednáních 

po volbách 
slíbila, 

Vypovídací hodnota nula
Ladislav Šafránek

Vždy když vidím ministryni práce Marksovou, přemýšlím, 
jestli vůbec vnímá obsah a dopad toho, co tvrdí. Jádrem 
jejích úvah jsou mzdy. Od nich se odvíjí její koncepce 
sociální politiky jak v otázkách podpor a úlev, tak v pojetí 
genderu a exkluze i řešení nezaměstnanosti, boje s korup-
cí a šedou ekonomikou. Bohužel způsob, jakým promlouvá 
o mzdách, má vypovídací hodnotu blížící se nule. Zdá se, 
že pro ministryni neexistuje kvalitativní rozdíl v obsa-
hu a tvorbě mezd a platů. Jako by odmítala pochopit 
základní tezi odměňování „podle zásluh“ (množství, 
kvality a společenského významu práce). Zdá se, že nechce 
chápat rozdíl mezi veřejným a soukromým sektorem a žije 
v představě, že takzvaný sociální stát (v pojetí ČSSD) je 
zde proto, aby reguloval soukromý sektor a řídil výkon 
soukromého vlastnictví. Podklady a analýzy, o které opírá 
své představy, jsou většinou založeny výlučně na nominál-
ních částkách, jako kdyby reálné mzdy, parita kupní síly, 
spotřební koš a další kvalitativní ukazatele byly sprostými 
slovy. Zajímavé je, že jsem ve vystoupeních paní ministry-
ně nikdy nezaznamenal zmínku o významu, vlivu a výši 
produktivity práce, respektive o předpokládaných důsled-
cích průmyslu 4.0 a dalších technologických změn. Paní 
ministryně nechce přihlížet k dynamice a vlivu peněžního 
a nepeněžních plnění na celkové příjmy občanů v globál-
ním pohledu i diferencovaně podle regionů a odvětví. Ani 
na deformování trhu práce i mzdové a platové politiky, 
které z tohoto pohledu plynou. To by nutně narušilo 
celkovou současnou koncepci sociální politiky. Proto je 
evidentně od těchto otázek uměle izolována.

Autor je ekonomem

Duel

Čtenáři píší

Naším úkolem 
je střední Čechy 
zvednout, aby se 
rozvíjely, aby byly 
moderním krajem, 
kde lidé doopravdy 
chtějí žít a kde je 

bezpečno,

řekla po zvolení 
středočeská hejtmanka 
Jaroslava Jermanová 

řekl středočeský opoziční 
zastupitel za TOP 09  
Petr Tiso

Jak zničit věřitele  
a nepomoci dlužníkům

Pište nám

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 
 
Své názory a polemiky zasílejte na nazorye15@cninvest.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na Facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na Twitteru (@E15news).

NEŠTĚSTÍ. Pelikánova oddlužo-
vací novela ve svém důsledku 
nedokáže rozlišit dlužníky, 
kteří za svou situaci nemohou, 
od těch lehkomyslných.
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SDÍLENÍ DOVEDNOSTÍ. 
Nezisková vzdělávací organizace 
JA Czech uspořádala společně 
s JA Slovensko v Bratislavě 
jednodenní vzdělávací soutěž 
Innovation Camp. Smíšené 
česko-slovenské týmy studentů 
středních škol vedené mentory, 
dobrovolníky z řad zaměstnanců 
Citibank, soutěžily ve zpra-
cování tématu společenské 
odpovědnosti banky. Vítězný 
tým (na snímku), ve kterém byli 
studenti z obchodních akademií 
a gymnázií ze Slovenska, Čech i Moravy, bodoval s projektem propojujícím mladé se seniory. Studenti 
navrhli vzdělávací projekt, v jehož rámci by středoškoláci naučili seniory využívat moderní komuni-
kační technologie a senioři by sdíleli s mladými životní zkušenosti a zasvětli by je do ručních prací, 
jako je háčkování, vyšívání nebo pečení. 

KUBÁNSKÉ IKONY. 
Mistr výroby rumů znač-
ky Havana Club Asbel 
Morales navštívil Prahu 
a v rámci jedinečného 
setkání v kubánském 
baru La Casa de la Havana vieja představil nejenom prestižní rumy 
z kolekce Havana Club Icónica, ale také jejich snoubení s  doutníky, 
které stejně jako rum neodmyslitelně patří ke kubánské kultuře. 

| 20 |    společnost

NOVÉ VÝVOJOVÉ CENTRUM. V pražském sídle společnosti Microsoft se konala další ze série 
přednášek Talking Tech. Zvláštní pozornost byla letos věnována produktu Dynamics CRM, jehož nové 
vývojové centrum se právě buduje v Praze. To nabídne zhruba 200 nových pracovních míst. Na sním-
ku zleva Joaquim Rendeiro (senior engineering manager pro produkt Dynamics CRM), Airida Mockute 
(talent sourcer ze společnosti Microsoft), Dominika Horňaková (technical recruiter společnosti 
Microsoft), Emma Gosu (software engineer) a  Amit Paunikar (principal product manager společnosti 
Skype).

OSLAVA PODNIKÁNÍ. 
Asociace malých a středních 
podniků a živnostníků ČR 
uspořádala v Národním domě 
na Vinohradech galavečer 
u příležitosti Dne podnikatelů. 
Pozvání přijalo více než 
600 hostů. Slavnostní akci 
předcházelo doprovodné Česko-
italské ekonomické fórum. 
Na snímku zleva generální 
ředitel společnosti Lamberga 
Jiří Švestka, zakladatelka 
a jednatelka společnosti Ženy 
Eva Čejková Vášková, Eliška 
Hašková Coolidge a generální 
ředitel společnosti SINDAT 
a předseda AMSP ČR Karel 
Havlíček.

FRANCOUZSKÝ RYTÍŘ. Státní tajemník pro evropské záležitosti 
Tomáš Prouza převzal na francouzském velvyslanectví v Praze nej-
vyšší francouzské státní vyznamenání. Insignie rytíře Řádu čestné 
legie mu předal francouzský velvyslanec Charles Malinas. Prouza 
byl oceněn za práci ve prospěch evropské integrace. Vyznamená-
ní, které v roce 1802 založil Napoleon, bývá udělováno za vojen-
ský, kulturní, vědecký nebo společenský přínos Francii a mohou 
jej získat i cizinci. K jeho nositelům patří přibližně dvě stovky 
Čechů. V minulosti se držiteli řádu stali například prezidenti Tomáš 
Garrigue Masaryk, Edvard Beneš a Václav Havel. Dále pak kardinál 
Dominik Duka, zpěvačka Marta Kubišová, filozof Jan Sokol, režisér 
Miloš Forman nebo malíři Alfons Mucha a František Kupka.

Fo
to

 v
la

da
.c

z

Fo
to

 m
ic

ro
so

ft

Fo
to

 e
v 

co
m

m
un

ic
at

io
ns

Fo
to

 a
m

sp
 č

r

Fo
to

 ja
 c

ze
ch



Z KANCELÁŘE 
DO LESA. 
Pětičlenná 
skupina 
zaměstnanců 
společnosti PwC 
ČR se vydala 
spolu s lesníky 
mýtit náletové 
křoviny a stromky 
v Českém krase. 
„Pracovalo se 
na obnově klasické ovčí pastviny, která vzhledem k dlouhodobému 
neobhospodařování a zařazení do lesního půdního fondu silně 
zarostla dřevinami, zejména křovím. Dnes se zde snažíme alespoň 
část původní plochy obnovit a přiblížit se někdejšímu stavu 
lokality, tedy pastvině s roztroušenými stromy, hlavně duby,“ 
popsal práce Vojen Ložek ze Správy CHKO Český kras.
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Zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz

CERTIFIKOVANÍ EXPERTI. 
Komora certifikovaných 

účetních slavnostně předala 
celkem 14 certifikátů 

absolventům odborných 
zkoušek. Akce se konala 

v prostorách Green Garden 
Hotelu v centru Prahy. 

Slavnostního aktu se i letos 
zúčastnily přední osobnosti 

oboru účetnictví, jako jsou 
prezidentka Svazu účetních 
ČR Jana Pilátová, předseda 

Komory certifikovaných 
účetních Libor Vašek a ředitel 
Institutu certifikace účetních 

Jaroslav Louka.

OCENĚNÝ ÚSPĚCH. Český výrobce kogeneračních jednotek Tedom získal první místo v soutěži 
HSBC International Business Awards v kategorii Mezinárodní inovace. Ocenění společnost získala 
za letošní průnik na americký trh, kde s tamním lídrem v oblasti malé kogenerace, firmou Tecogen, 
založila na jaře společný podnik pro prodej svých kogeneračních jednotek na území USA. Na snímku 
zleva obchodní ředitel Tedomu Miloslav Kužela, marketingový ředitel firmy Vlado Murár a ředitel 
HSBC Bank – pobočky Praha Michael Hordley.
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Minirecenze

FILMY

Muž jménem Ove

(Režie: Hannes Holm)
Po úspěšné adaptaci bestselleru Stoletý 
stařík, který vylezl z okna a zmizel, přišla 
do českých kin divácky ještě vstřícnější 
švédská tragikomedie o osobitém důchodci, 
Muž jménem Ove. Hrdina populární knihy 
Fredrika Backmana začal svůj život na blogu 
jako nerudný stařík, který si vtipně stěžuje 
na dnešní Švédsko. Ove je oním vděčným 
typem mrzouta s dobrým srdcem, okoralým 
únavou a steskem po milované ženě. Jakmile 
se do jeho čtvrti nastěhuje sympatická, aktiv-
ní matka íránského původu, je jasné, jaký vý-
voj hlavní hrdina prodělá. Švédsko hořkoslad-
ký, vcelku zábavný doják vysílá na Oscary, 
nejspíš proto, 
že si Ove ve své 
snaze rozesmát 
a dojmout 
počíná podob-
ně okatě jako 
v Hollywoodu. 
Dobromyslná 
konformní 
podívaná 
s univerzálním 
poselstvím 
o komunitě 
a přátelství 
pro unavené 
diváky.

FILMY

Planetárium

(Režie: Rebecca Zlotowski)
Jaké to je žít před válkou, když netušíte, že bude 
válka? To sleduje ve svém třetím filmu mladá 
francouzská režisérka Rebecca Zlotowski. 
Jejím cílem je vyprávět o inteligentních lidech, 
kteří přesto naivně přehlíželi hrozbu, v jejich 
případě antisemitismu a nacismu. Hlavními 
hrdinkami jsou dvě americké sestry v Paříži, 
jedna je citlivé spiritualistické médium, z druhé 
se stane filmová hvězda s pomocí židovského 
producenta. Nikdo z nich neumí číst budouc-
nost z hvězd, nad jejich pohodlnou existencí 
plnou luxusu se snáší nejasný pocit nebezpe-
čí. Pro řadu diváků bude zase dost těžké číst 
drama z filmu, který se soustředí na pozlátko 
a atmosféru a příběh v něm zůstává beztvarým 
duchem. Planetárium vypadá atraktivně, i díky 
svým hvězdám, 
Natalii Portma-
nové a začína-
jící Lily-Rose 
Deppové, dceři 
slavných rodičů. 
Příliš dlouho 
ale nabízí jen 
nesouvislou, ne-
jasnou přehlíd-
ku krásné módy 
a interiérů 
konce třicátých 
let.

Iva Přivřelová

n Magický svět J. K. Row-
lingové se vrací do kin 
v příjemně zábavném, 
ač nepříliš překvapivém 
retro dobrodružství  
Fantastická zvířata  
a kde je najít, plném  
roztodivných bytostí  
a skvělých triků.

Iva Přivřelová

Napsat o premiéře Fantastická 
zvířata a kde je najít, že je oprav-
du fantastická, by byl výkřik 
nekritického poterrovského 
fanouška. Očekávaný návrat 
do světa kouzelníků, který 
první film Harry Potter a Kámen 
mudrců představil přesně před 
patnácti lety, je na takový chva-
lozpěv zbytečně dlouhý. Také 
si příliš užívá akce s kouzelnou 
zvěří, která mladému britskému 
zoologovi Mloku Scamadrovi 
utekla z kufru v New Yorku při 
jeho první návštěvě na podzim 
1926. Veselý zmatek, který 
rozmilá originální stvoření jako 
hrabák či polovid rozpoutají 
v ulicích, často odvádí pozor-
nost od druhé dějové linky. 

V ní se nad městem snáší stín 
černokněžníka Grindelwalda 
a temnější traumata opuště-
ných, ubližovaných dětí. K tomu 
novinka naťukává témata o do-
padech násilného potlačování 
přirozenosti, která často řeší 
i X-Men. 

Film, jímž ve své potterov-
ské štaci pokračuje režisér 
David Yates, nicméně zaručuje 
dostatečně zábavné dvě a čtvrt 
hodiny v oblíbeném fantasy 
světě, ve společnosti roztodiv-
ných bytostí. Mezi ně patří dvě 
emancipované sestry kouzelni-
ce a také sympaticky a vtipně 
normální Američan Dan Fogler. 
Nebo dojemně hodný a asociální 
Mlok, v jehož roli Eddie Red- 
mayne dovádí k dokonalosti vý-
raz bojácného úžasu. Počítačové 
triky jsou na omračující úrovni 
(kromě postav skřetů) a suplují 
okouzlení i tam, kde příběh 
drhne jako příliš roztahaný, 
očekávatelný a bezpečný.

Jak každý student Bradavic ví, 
Fantastická zvířata a kde je najít 
je název Mlokovy učebnice, a ač-
koli i ta vyšla také v našem svě-
tě, nelze ji považovat za před-
lohu – učebnice ve filmu teprve 
vzniká. Filmová Fantastická 

zvířata tak znamenají první 
samostatný scénář spisovatelky 
J. K. Rowlingové. Zvládla ho dob-
ře. Filmová novinka na rozdíl 
od nové divadelní hry Harry 
Potter a Prokleté dítě (s níž 
Rowlingové pomáhal hlavně 
Jack Thorne) nevzrušuje tolika 
nápady, méně napíná a dojímá-
ní překlápí k sentimentu. Ale 
zase nenabobtnala do rozměru 
Jacksonova Hobita ani nepůsobí 
uspěchaně a zkratkovitě jako 
některé potterovské adaptace. 

Dobrodružství se zvířaty 
zůstalo epické, kouzelné, krásné 
na pohled, energické a na první 
díl plánované pentalogie docela 
uzavřené. Pěkný předvánoční 
dárek pro všechny fantasty, 
kteří na Potterovi vyrostli.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Povedené kříšení 
Potterova světa

Fantastická zvířata a kde je najít

(fantasy, Velká Británie/USA, 133 minut)
Režie: David Yates
Hrají: Eddie Redmayne, Dan Fogler, 
Katherine Waterstonová, Colin Farrell
Premiéra: 17. listopadu
Hodnocení: 80 %

DOSPĚLÍ 
HRDI-
NOVÉ. 
Potterovi 
fanoušci 
dospěli 
a s nimi 
také hlavní 
postavy 
nové ságy 
Fantastická 
zvířata.Fo
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n Američtí Korn vyda-
li novinku Serenity of 
Suffering. Po několika 
nepřesvědčivých  
odbočkách se vracejí 
ke svému osvědčené-
mu zvuku.

Petr Frinta

Novinku The Serenity of 
Suffering amerických nu-me-
talových Korn by bylo možné 
shrnout jedinou poznámkou: 
pětice rozjíždí vydařenou 
retro párty v duchu klasických 
(a vrcholných) nahrávek Issues 
(1999) a Untouchables (2002). 
Ale nebylo by to fér ani vůči 
kapele, ani vůči desce: nabízejí 
mnohem více.

Když skupina před třemi 
lety vydala vynikající album 
The Paradigm Shift, nemuselo 
to ještě nic znamenat. Mohlo 
jít stejně dobře o předsmrt-
nou křeč, jednorázové vzepětí 

po letech tápání, ale také 
o počátek nové éry. Od před-
chozích desku odlišovala 
znovunabytá autorská jistota, 
k níž přispěl i návrat ztrace-
ného syna, kytaristy Heada.

V metalu (novodobém 
i klasickém) se dnes 
hraje na kultovní se-
stavy. Právě Head 
byl nedílnou 
součástí Korn 
a jeho souhra 
s Munkym 
činí desky 
Korn právě 
deskami Korn. 
Ale především 
kapele na na-
hrávkách bez něj 
očividně chyběl jeho 
autorský vklad. Korn v mezi-
čase zabloudili do artových 
zákoutí (eponymní LP z roku 
2007), vydali alba neoklasic-
ká, avšak bez někdejší jiskry, 
a na The Path of Totality se 
zapletli s předními producen-
ty progresivní elektronické 

hudby. Ale ani polehčující 
okolnost, že dubstep objevili 
roky před zbytkem středního 
proudu, rozpaky z desky nijak 
nezmenšuje.

Proto je dobrou zprávou 
nejen to, že novinka drží 

kvalitativní laťku 
vysoko nastavenou 

předchůdcem, 
ale především 
že je odlišná. 
Základem 
je sice opět 
převařený ex-
trakt z Issues 

a Untouchables 
ale s přidanou 

hodnotou o to 
větší. The Paradigm 

Shift ještě rezonovaly 
ozvěny elektroniky, The Sere-
nity of Suffering je návratem 
ke kořenům. Dlouho nezněla 
kapela tak syrově, agresivně, 
co se týče kytarových i vokál-
ních partů. Ty jsou mimořád-
ně rozmanité, převládají ty 
hluboké, až death metalové, 

Znovuzrození Korn

Korn: The Serenity of Suffering

Vydavatel: Roadrunner Records, 
2016
Hodnocení: 80 %

Skvělou zprávou pro 
fanoušky je to, že  

novinka drží kvalitativní  
laťku předchůdce,  

ale také to, že je

jiná.
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četněji než dříve zazní i rapo-
vé frázování. Mezi skladbami 
převládají ty neučesané, 
explodující, připomínající, od-
kud se žánr zrodil. Přihlášení 
k základům zdůrazňuje četný 
scratching, hostování Corey 
Taylora (Slipknot) i stylizace 
klidnějších písní. Ty připo-
mínají, že to byli právě Korn, 
kdo vyšlapali cestičku zvuku 
i pozdějšímu úspěchu Linkin 
Park.

Zkrátka: je to deska pro 
všechny, kteří nevěřili, že kdy 
ještě uslyší onen jedinečný 
zvuk kapely s basou, která 

převrací vnitřnosti, prapo-
divnými houpavými rytmy 
bicích, hlubokým zatěžkaným 
zvukem kytar, onu kombinaci 
brutálního zvuku a křehkých 
pasáží i emocí, a bude jim 
přitom běhat mráz po zádech 
stejně, jako když ji slyšeli 
poprvé. 

Autor je spolupracovníkem redakce



Foto dne 

| 24 | NAKONEC
Fo

to
 5

x 
čt

k SLADKÉ KLÁNÍ. O víkendu proběhl ruhý ročník Cukrářského 
festivalu v Jihlavě. V osmi kategoriích soutěžila o nominaci na 
světové finále v Miláně více než stovka cukrářů z celého Česka.
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